
El 14-F, a les urnes amb 
la campanya més incerta

 El TSJC obliga a mantenir la data de les 
eleccions, tot i els contagis de la tercera onada

 La resposta al coronavirus, el nou hospital i les 
solucions per al Delta, els temes clau a l’Ebre 

El Trabucador, 
un altre cop 
trencat per 
un temporal

El pas del Filomena per les Terres de 
l’Ebre va deixar importants gruixos 
de neu a l’interior, mentre que 
el Delta va reviure amb angoixa els 
danys provocats fa un any pel Glòria.
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LA CANDIDATA del Partit Nacionalis-
ta de Catalunya (PNC) per Tarragona, 
Àurea Rodríguez, va afirmar que “la mi-
llor campanya” que podrien fer els par-
tits polítics de cara a les eleccions al Par-
lament és la campanya de vacunació 
contra la covid-19. Rodríguez va remar-
cat que el PNC vol parlar amb la resta de 

forces democràtiques per sumar, i que el 
seu únic enemic és el coronavirus. “Som 
un partit que volem sumar, que no estem 
ni d’un cantó ni de l’altre. Jo no estic en 
contra de ningú, l’únic enemic que tinc és 
el covid, i és l’únic que hauríem de tenir 
tots”, va manifestar Rodríguez durant 
una entrevista a Canal 21 Ebre.  G.M.

La millor campanya, la campanya de vacunació

ELECCIONS 14-F

El TSJC obliga a mantenir la data 
de les eleccions, tot i la pandèmia

 El govern, amb el consens força ampli dels partits, 
havia ajornat els comicis fins al 30 de maig 

 El PSC, que accedia a posposar les votacions 
fins al març, favorit a l’última enquesta del CIS

Si no hi ha més sorpeses, el 14 
de febrer se celebraran elec-
cions al Parlament de Cata-
lunya. El 19 de gener passat, el 
Tribunal Superior de Justícia 
de Catalunya (TSJC) acorda-
va suspendre de forma caute-
lar el decret del Govern que 
ajornava les eleccions fins al 
30 de maig, tenint en compte 
la situació de la pandèmia, en 
plena tercera onada de al co-
vid-19. El TSJC acceptava així 
les mesures cautelaríssimes 
que demanava el recurs pre-
sentant per un particular. Però 
entre les entitats i partits que 
van presentar-hi els recursos 
hi havia Lliga Democràtica, 
Federalistes d’Esquerres (vin-
culat al PSC), Izquierda en Po-
sitivo i Impulso Ciudadano.
Només quatre dies abans, el 
Govern havia formalitzat una 
proposta als partits i als grups 
parlamentaris per a l’ajorna-
ment del 14-F. En concret, el 
vicepresident, Pere Aragonès, 
suggeria traslladar els comicis 
a un diumenge dels mesos de 
maig o juny. Tot seguit, i des-
prés de comprovar un consens 
majoritari en l’ajornament, 
Aragonès va fixar les eleccions 
el 30 de maig. Però el PSC pro-
posava ajornar-les només un 
mes, i celebrar-les el 14 o el 21 
de març. Els comuns havien 
proposat el 16 de maig.  
Des dels partits independen-
tistes la decisió del TSJC s’ha 
interpretat com una inter-
ferència de la justícia espan-
yola en l’organització de les 

eleccions, per condicionar els 
resultats en favor del candidat 
del PSC, Salvador Illa. I més 
encara, tenint en compte que 
el Centre d’Investigacions So-
ciològiques (CIS) va publicar 
el 21 de de gener el seu últim 
sondeig, tot augurant que el 
PSC podria obtenir el 14-F 
entre 30 i 35 escons a les elec-
cions, i superar ERC, que n’ob-
tindria entre 31 i 33, i també 
JxCat, amb 20-27. A més, Ciu-
tadans passaria de guanyar les 
eleccions a ser la quarta força 
del Parlament. amb entre 13 i 
15 escons. Darrere seu, hi hau-
ria En Comú Podem, amb en-
tre 9 i 12 escons, la CUP, amb 
entre 8 i 11 escons, i el PP, amb 
7. Vox entraria amb força a la 
cambra catalana, amb entre 6 
i 10 escons, i superaria el PP. 
L’enquesta, en canvi, no augu-
rava cap representant ni per al 
PDeCAT ni per al PNC.
A la demarcació de Tarragona, 
el CIS tmabé pronostica la vic-
tòria del PSC, amb l’obtenció 
d’entre quatre i cinc diputats. 
Este resultat garantiria el re-
torn al Parlament de l’alcalde 
de Batea, Joaquim Paladella, 
número 3 dels socialistes. En 
segon lloc, ERC obtindria qua-
tre diputats (el rapitenc Lluís 
Salvadó seguiria de diputat), 
seguida de JxCat, amb una for-
quilla d’entre tres i quatre di-
putats (la jesusenca Mònica 
Sales podria tenir la reelecció 
garantida). Ciutadans podria 
obtenir dos diputats, mentre 
que En Comú Podem (amb el 
tortosí Jordi Jordan de núme-
ro 1), la CUP i el Partit Popular 
es quedarien amb un diputat 
cadascun, a Tarragona. 

Salvador Illa i Miquel Iceta, en un acte del PSC del 3 de gener passat. / ACN.

Els mítings, sense confinament municipal?
Durant la campanya, el Govern permetrà 
que els ciutadans es desplacen per assis-
tir a mítings electorals encara que fer-ho 
implique saltar-se el confinament muni-
cipal decretat per frenar l’expansió del 
coronavirus. Va avançar-ho el 26 de gener 
la consellera de Presidència en funcions, 
Meritxell Budó, després de la reunió del 
Consell Executiu. Segons va dir, durant la 
campanya “estarà permesa aquesta mobi-
litat per poder assistir a un míting”, i cons-
tarà com a una dels supòsits que recull el 
certificat d’autoresponsabilitat. Per al Go-
vern, cal preservar el dret a la participació 
política malgrat la pandèmia de covid-19, 
i això inclou l’assistència a trobades polí-

tiques que ja estaran preparades “per ga-
rantir les distàncies, els aforaments i totes 
les mesures de seguretat”. “Aquests actes 
i mítings ja s’estan dissenyant per part de 
les formacions perquè siguin reduïts i amb 
molta presència telemàtica”, va afegir-hi, 
tot assenyalant que és “un dret fonamen-
tal” l’assistència a estos esdeveniments de 
caràcter polític.
Amb les eleccions previstes de moment 
per al 14 de febrer, en “ple pic de la tercera 
onada”, Budó va admetre que sí que preo-
cupava al Govern la participació que pu-
guen tenir estos comicis, però va voler ga-
rantir que s’estava treballant perquè se 
celebren “amb total seguretat”.   

Gustau Moreno
TORTOSA
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Junts vol ‘fer país’ des de les Terres de l’Ebre
 Batet i Sales fan tàndem en una candidatura 

‘amb un fort equilibri territorial i transversal’
 Proposen l’ampliació del polígon de Gandesa 

o la millora de l’eix de l’Ebre (C-12) fins a Lleida

Juntsva presentar el 27 de ge-
ner, des de Tortosa, la seua 
candidatura per Tarragona i les 
Terres de l’Ebre. El cap de llista 
per Tarragona, Albert Batet, va 
afirmar que “cap partit” podrà 
defensar el territori al Parla-
ment com ho farà Junts Per la 
seua banda, la número 2 per 
Tarragona, la jesusenca Mònica 
Sales, va assenyalar que la can-
didatura de Junts és “feminista, 
amb un fort equilibri territorial 
i transversal”. Sales va afegir-hi 
que són un equip que demana 
“rigor i exigència”, i que vol 
ser “motor” per superar la crisi 
econòmica, així com “fer país 
des de les Terres de l’Ebre”. 
Per altra part, Junts ja havia 
anunciat el 14 de gener les seu-

es propostes per a la Terra Alta. 
Així, el conseller de Territori i 
Sostenibilitat, Damià Calvet, va 
destacar que calen inversions 
que posin al dia la comarca. 
Alguna d’aquestes propostes 
passen per l’ampliació del po-
lígon industrial de Gandesa o 
la millora de la carretera C-12 
que enllaça Tortosa amb Llei-
da. Batet també va posar el 
focus en la potencialitat de la 
Terra Alta. A més, Sales també 
va destacar-hi, des de Gandesa, 
la importància de les Terres de 
l’Ebre i la necessitat de reivin-
dicar el territori arreu del país.  

Efecte Laura Borràs
Precisament, l’alcalde d’Arnes i 
cap comarcal de Junts a la Te-
rra Alta, Joaquim Miralles, va 
afirmar el 25 de gener que, si 
finalment hi ha eleccions el 14 
de febrer, cal mobilitzar la ciu-

tadania i garantir la participa-
ció amb les màximes garanties 
sanitàries. Durant una entre-
vista a Canal 21 Ebre, Miralles 
va remarcar que hagués estat 
millor ajornar les eleccions fins 
al 30 de maig, com volien la ma-
joria de forces polítiques; però 
va donar per fet que caldrà anar 
a les urnes i apel·lar al vot útil. 
Miralles va afegir-hi que no els 
preocupa un possible ‘efecte 
Illa’, que puga fer que el PSC 
guanye les eleccions. De fet, va 
dir que confia més en què 
l’efecte Laura Borràs face guan-
yar el bloc independentista, i 
que la candidata de Junts serà 
la primera presidenta de la Ge-
neralitat. 

C.B./ G.M.
TORTOSA / GANDESA / ARNES

La presentació de la candidata de Junts, a Tortosa. // C. ENA.

ELECCIONS 14-F

ERC també va reactivar el 27 
de gener la seua campanya a 
les Terres de l’Ebre. El núme-
ro 2 per Tarragona, el rapitenc 
Lluís Salvadó, va criticar que 
l’Estat espanyol no haja fet cap 
inversió a les Terres de l’Ebre 
en aquests primers dos anys i 
mig de governs de Pedro Sán-
chez. Salvadó va assegurar que 
no s’han revertit els problemes 
del territori, com la situació del 

Delta o les comunicacions fe-
rroviàries. El republicà va mos-
trat la seua preocupació perquè 
aquest govern estatal es repe-
teixi a la Generalitat, després de 
les pròximes eleccions.
A més, Salvadó també va criti-
car la decisió del TSJC de no 
permetre l’ajornament de la cita 
electoral. Tot i això, Salvadó va 
fer una crida a la mobilització a 
les urnes, i va assegurar que 
l’únic vot útil per aconseguir 
una millor qualitat de vida amb 
polítiques socials és el de la in-
dependència. D’altra banda, el 

president de la federació d’ERC 
a les Terres de l’Ebre, Alfons 
Montserrat, va avançar que la 
campanya republicana estarà 
orientada a preservar les mesu-
res de seguretat i adaptades a la 
situació de la pandèmia. Mont-
serrat va concloure que d’aques-
tes eleccions el sobiranisme ha 
de sortir reforçat, per evitar les 
candidatures del 155.  

ERC inicia la campanya amb crítiques al govern espanyol
David Benito
TORTOSA

Els candidats ebrencs d’ERC, durant la presentació. // D.B.
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 POLÍTICA

Els comuns prometen un nou hospital
 Jordan i Albiach defensen la construcció d’un 

hospital de referència per a les Terres de l’Ebre
 El candidat d’En Comú Podem per Tarragona 

proposa un pacte per quan tanquin les nuclears

El candidat d’En Comú Podem 
per Tarragona, el tortosí Jordi 
Jordan, es va comprometre el 
27 de gener amb la construc-
ció d’un nou hospital per a les 
Terres de l’Ebre. El nou equi-
pament s’inclouria en un Pacte 
Nacional per a la Sanitat, que 
també recolliria la millora de les 
condicions laborals del perso-
nal sanitari o el compromís de 
destinar el 25% del pressupost 
de salut a l’atenció primària. 
Jordan va defensar la construc-
ció d’un nou hospital per a les 
Terres de l’Ebre. El candidat 
d’En Comú Podem per Tarra-
gona, de fet, va remarcat que 
el nou equipament serà una 
“prioritat” per als comuns. En 
este sentit, Jordan va criticar 

que el govern de Junts i ERC 
presentés dies enrere un nou 
hospital per a la ciutat de Tarra-
gona, i que en canvi a les Terres 
de l’Ebre només haja previst la 
reforma i ampliació de l’actual 
Hospital de Tortosa Verge de la 
Cinta (HTVC).

El compromís d’Albiach
De fet, també Jéssica Albiach 
va afirmar el 21 de gener que 
Tortosa i les Terres de l’Ebre 
necessiten un nou hospital. Se-
gons Albiach va afegir-hi que es 
pot fer negoci amb la salut, i va 
denunciar que Catalunya ha pa-
gat la sanitat privada més cara 
de tot l’Estat durant la pandè-
mia del coronavirus. Segons la 
candidata d’En Comú Podem, 
cal blindar la sanitat pública, i 
va defensar la construcció de 
nous hospitals al país. En este 
sentit, va citar la necessitat de 

fer un hospital nou a les Terres 
de l’Ebre, entre d’altres. “Neces-
sitem descongestionar alguns 
hospitals”, va remarcar Albiach. 
“A Terres de l’Ebre, per exem-
ple, l’hospital Verge de la Cinta 
també està molt saturat. Doncs 
fa temps, fa anys que estem 
esperant un nou hospital per 
Tortosa. Doncs tirem endavant 
aquest hospital”, va sentenciar.

El futur post-nuclear
D’altra banda, Jordan ha propo-
sat un pacte de territori per en-
carar el futur davant l’inevitable 
tancament de les nuclears en 
llocs com la Ribera d’Ebre: ‘El 
tancament de les nuclears és 
tan inevitable com necessari’. 

C.B. / G.M.
TORTOSA

Laia Estrada, davant de l’hospital de Tortosa. // C21.

La CUP de les Terres de l’Ebre 
va denunciar el 25 de gener 
que el personal de l’Hospital 
de Tortosa Verge de la Cinta 
(HTVC) es trobava “al límit”, 
amb 75 treballadors contagiats 
i 20 en quarantena. La cap de 
llista per Tarragona, Laia Es-
trada, va advertir que els tre-
balladors del conjunt d’hospi-
tals del país estaven esgotats i 
patint els efectes d’una sanitat 

prèviament desmantellada. En 
el cas de l’HTVC, Estrada va 
dir que s’estaven movent llits 
de planta per donar resposta a 
les necessitats sanitàries, però 
amb el mateix personal. Per tot 
plegat, des de la CUP reivindi-
quen canvis estructurals per un 
model de sanitat cent per cent 
pública. També van tornar a re-
clamar un nou hospital per a les 
Terres de l’Ebre, com ja havia 
fet uns dies abans la candidata 
ebrenca, Júlia Urgell.
De fet, Urgell va rebutjar la pro-
posta d’ampliació i reforma de 

l’hospital Verge de la Cinta que 
ha presentat el Departament de 
Salut. “No ho demanem només 
la CUP, sinó els sindicats vincu-
lats a l’hospital, amb unes recla-
macions molt clares”, va dir en 
una entrevista a Canal 21 Ebre. 
“Pensem que s’han de destinar 
els recursos necessaris a la 
construcció d’un nou hospital, 
en un lloc accessible”, va  dir. 

La CUP vol un nou hospital i sanitat 100% pública
C.B. / G.M.
TORTOSA
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Jordan durant una visita a Ascó. // CEDIDA.

Laia Estrada, davant de l’hospital. // C21.
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Paladella: ‘Ens van robar el nou hospital’
 El candidat del PSC lamenta que CiU 

abandonés el projecte del govern tripartit
 L’alcalde de Batea, de la UPTA, torna a la llista 

dels socialistes perquè va demanar-li Salvador Illa

L’alcalde de Batea, Joaquim 
Paladella (UPTA), ha explicat 
que va acceptar ser el número 
3 del PSC per Tarragona perquè 
va demanar-li personalment 
Salvador Illa, qui finalment és 
el candidat dels socialistes a la 
presidència de la Generalitat. 
“Ell ha sigut el culpable de què 
jo vagi a la llista. Me ve a buscar 
per l’experiència que tinc, per 
representar el món rural, com a 
alcalde, i perquè vaig ser a la co-
missió d’Agricultura del Parla-
ment, i per la meua experiència 
i capacitat de gestió”, va apun-
tar. Durant una entrevista a Ca-
nal 21 Ebre, Paladella va dir que 
el presidenciable del PSC vol un 
govern que sàpiga gestionar bé, 
i que prefereix un pacte amb els 

comuns perquè voldrà reforçar 
les polítiques socials. Amb tot, 
el candidat ebrenc va assegurar 
que Illa té la intenció de propo-
sar un govern més ampli, amb el 
màxim consens possible, i que 
buscarà la unitat dels catalans. 
D’altra banda, Paladella va afir-
mar que anar a votar el  14 de 
febrer “serà més segur que anar 
a comprar al supermercat”. De 
fet, va advertir que li preocupa 
que hi haja partits que vulguen 
desmobilitzar els electors, o 
fins i tot qüestionar la legiti-
mitat dels resultats, com va fer 
Donald Trump als Estats Units. 
Segons Paladella, això és anti-
democràtic i podria provocar 
una crisi de credibilitat de les 
intitucions catalanes.
En clau territorial, Paladella va 
defensar les inversions que van 
fer-se a les Terres de l’Ebre du-
rant l’època del tripartit. Així, 

va rebutjar l’ampliació de l’hos-
pital que ha presentat el Depar-
tament de Salut, i que s’abando-
nés el projecte de fer un nou 
hospital a Tortosa. “És que jo 
penso que ens el van robar, per-
què ja teníem l’espai i els estudis 
fets, tot preparat perquè poc a 
poc fos una realitat. Va arribar 
el moment de les retallades i 
ens el van prendre”, va lamen-
tar. “No mereixem 60 milions 
d’euros més d’inversió en Salut, 
en este territori?”, va pregun-
tar-se retòricament. “Estem 
parlant relativament de pocs di-
ners, amb una inversió per a un 
hospital de referència per a to-
tes les Terres de l’Ebre”, va ar-
gumentar Paladella. 

Gustau Moreno
TORTOSA / BATEA

Un moment de l’entrevista amb Joaquim Paladella. // C21.

ELECCIONS 14-F

El candidat del PDeCAT per 
les Terres de l’Ebre, el gandesà 
Carles Luz, va oferir el 25 de 
gener una conferència de pre-
capanya, per definir i centrar 
els que considera que són els 
principals reptes i oportuni-
tats del territori. Luz va posar 
sobre la taula que “les Terres 
de l’Ebre representem el 2,3% 
de la  població, però més del 
10% del territori”. “La gent 
de les Terres de l’Ebre tenim  
una gran identitat i personali-
tat”, va exposar el candidat del 
PDeCAT, tot posant de mani-
fest  l’emprenedoria, la creati-
vitat i el treball dels ebrencs. 
L’alcalde de Gandesa va dema-
nar “no conformar-se” i també 
“conjurar-se per  treballar ple-
gats, fent front a la crisi i espre-
ment totes les oportunitats per 
seguir  transformant el territo-
ri”. Luz va recordar que, amb 
les comarques de Tarragona, 

“l’Ebre formem part de la  Ca-
talunya Sud, i hem de partici-
par plenament en el seu desen-
volupament; hem de treballar 
plegats, però hem d’assegurar 
que els beneficis d’uns siguin 
també els dels altres”. 
Per tot plegat, el candidat 
va reclamar “un govern que 
executi el desdoblament de  
l’eix de l’Ebre, la variant de la 
N-420, la C-43, l’autovia A-7, 
la  sortida de l’AP-7 a la comar-
ca del Montsià, el corredor 
del Mediterrani, l’estació  de 
l’Aldea…”. Una altra de les rei-
vindicacions de Luz és la con-
nexió amb fibra  òptica a tots 
els municipis. “De vegades, 
l’esforç que demana l’admi-
nistració no va acompanyat de  
facilitats, per això des del PDe-
CAT volem impulsar la secre-
taria general del Món  Rural, 
perquè treballi de forma àgil i 
transversal”, va afegir-hi Luz. 
Uns dies abans, havien apuntat 
que la secretaria del Món Ru-
ral penjaria de la conselleria de 
Presidència, per treballar de 

forma transversal per tenir un 
país equilibrat i d’oportunitats. 
L’alcaldessa de Tortosa, Meri-
txell Roigé, va ser l’encarrega-
da de presentar  el candidat, 
que és el número 2 del PDe-
CAT per Tarragona fent tàn-
dem amb el reusenc Marc 
Arza. Amb un discurs molt 
contundent, Roigé va reclamar 
“un bon  govern amb el que les 
Terres de l’Ebre es sentin ben 
representades”. En esta  línia, 
l’exdiputada tortosina va situar 
Àngels Chacón com “l’única 
candidata capaç de retornar  al 
govern de la Generalitat el 
prestigi i la bona governança 
que mereix”. A més a més, Roi-
gé també va definir Luz com 
“una bona persona, un gran al-
calde i un  treballador incansa-
ble, que coneix molt bé el terri-
tori, i que reimpulsarà les 
Terres  de l’Ebre”.  

Luz (PDeCAT): ‘L’Ebre som el 2,3% de la 
població, però més del 10% del territori’

G.M.
GANDESA

Un moment de la conferència de Luz. // CEDIDA.
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Domínguez (Cs): ‘Anem per feina, pel Delta’
 El número 4 de Ciutadans lamenta que Estat i 

Generalitat no escolten prou la Taula de Consens
 El partit taronja reclama més inversions a 

l’Ebre, el Xerta-Sénia i un nou hospital a Tortosa

El número 4 de Ciutadans per 
Tarragona, Francisco Domín-
guez, va afirmar el 22 de gener 
que és l’hora “d’anar per feina” 
per salvar el Delta. Durant una 
entrevista a Canal 21 Ebre, Do-
mínguez va lamentar que ningú 
ha fet cas a la Taula de Consens 
del Delta, i que un any després 
del temporal Glòria s’han vist 
els efectes del temporal Filo-
mena, amb un nou trencament 
de la barra del Trabucador. Do-
mínguez va destacar el consens 
entre tècnics, regants i alcaldes 
de diferents colors polítics. “Cal 
traure color polític i anem per 
feina. El Delta s’ho mereix”, va 
insistir el diputat.

Segons Domínguez, la preser-
vació del Delta hauria de ser 
un objectiu de país, al marge 
de qui governe a Espanya o a la 
Generalitat. De fet, va dir que 
també caldria implicar-hi l’ad-
ministració europea perquè el 
Delta és “un patrimoni mun-
dial”. Però el diputat va advertir 
que el Delta encara espera els 
sis milions que el govern ca-
talà tenia al pressupost. “Tenia 
sis milions per al 2020, que no 
ha utilitzat. Però els sis milions 
següents, del 2021, si no comen-
cen a pensar-hi ara, acabarà 
l’any i també els perdrem. Per 
tant, estem parlant de 12 mi-
lions”, va avisar. “No és que si-
gui la solució definitiva, ni molt 
menys, però després del Glòria 
estem veient que amb llevanta-
des no tan grans, que són nor-

mals, s’està trencant la barra del 
Trabucador perquè estrà molt 
tocada. Per tant, hem de fer me-
sures urgents, urgentíssimes. Ja 
haurien d’estar fetes”, va con-
clòure el de Ciutadans.
En la mateixa entrevista, Do-
mínguez va repassar el progra-
ma electoral de Ciutadans per a 
Tarragona i les Terres de l’Ebre: 
més inversions, lluita contra 
l’atur, indústria, turisme, aprofi-
tament dels parcs naturals, i su-
port al sector primari, amb la 
posada en funcionament del 
canal Xerta-Sénia. També va 
defensar la construcció d’un 
nou hospital a Tortosa. 

G.M.
TORTOSA

Domínguez, durant un ple del Parlament. // ARXIU / CEDIDA.

ELECCIONS 14-F

Mira el
vídeo
en este
enllaç

 POLÍTICA 
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L’Ampolla va haver de desmentir el 14 
de gener una notícia falsa sobre la su-
posada vacunació de l’alcalde i el seu 
fill en una residència del municipi. “El 
alcalde de L’Ampolla (Tarragona) y su 
hijo primogénito reciben la vacuna en 
una residencia para ‘aprovecharla’”, 
deia la captura de pantalla que va có-

rrer  ràpidament a través del WhatsA-
pp, que simulava una informació del 
digital ElDiario.es. La fake new va im-
pactar l’Ajuntament, que fins i tot ha 
intentat posar-se en contacte amb el 
mitjà. A més a més, resulta que l’Am-
polla ni tan sols té residència, sinó un 
centre de dia que feia setmanes que 

estava tancat, a causa de la pandè-
mia. Però la realitat ha estat que ni 
tan sols era cert que ElDiario.es ha-
gués publicat esta informació. Era un 
fotomuntatge per fer una broma al 
fill de l’alcalde, Francesc Arasa, en un 
grup de WhatsApp. En realitat, una 
broma de mal gust.  G.M.

Una broma de mal gust provoca un ‘fake’ a l’Ampolla

Relaxar, maldar, restringir
COM A REGAL de Reis 
avançat, el Govern ens va ob-
sequiar amb noves mesures 
per fer front a la COVID-19. 
Unes mesures que molts ens 
podíem esperar, i que molts 
havien ja anunciat que pas-
sarien. I no perquè ho adme-
tés el Govern, sinó perquè 
vist com ha anat tot des de la 
desescalada, feia tuf a la se-
qüència relaxar, maldar, res-
tringir.

RELAXAR, per unes mesu-
res no tan estrictes com feia 
pensar la gravetat que els 
membres del Govern i res-
ponsables de Salut ens han 
anat comunicant des d’abans 
de Nadal, fins i tot des 
d’abans del pont. Més flexi-
bilitat en la mobilitat, en el 
toc de queda certs dies, en el 
nombre de persones que po-

dien compartir reunions. Ca-
lia salvar el Nadal, el comerç 
-no la restauració-, perquè 
com ens han repetit diversos 
cops, no som Alemanya per 
tancar-ho tot i donar ajuts.

MALDAR, traslladant la cul-
pa a la ciutadania, de forma 
implícita o explícita, per no 
complir les mesures. Això 
ja ho vam veure després de 
Sant Joan. Relaxació exprés 
i sermó per haver augmentat 
el nombre de contagis. I això 
ho hem viscut durant set-
manes, un missatge repetit 

en forma d’avís, que després 
justifica el tercer pas de la 
seqüència, les restriccions.

RESTRINGIR. Es mante-
nen algunes restriccions. Se 
n’agreugen d’altres. De les 
restriccions, com sempre, no 
en queda ningú content. Un 
cop més hi havia incertesa, 
per exemple, per com que-
darien algunes activitats, les 
extraescolars. Què es consi-
den extraescolars i què no? 
Els ensenyaments musicals 
i altres no reglats serien un 
cop més discriminats? I in-

dignació. Indignació prolon-
gada dels sectors ja afectats 
fins ara, com la restauració, 
o d’altres, com l’activitat es-
portiva en espais tancats, o 
els botiguers -i això que han 
pogut fer campanya de Na-
dal-. I com que no hem sigut 
bons, confinament municipal 
tots els dies.

A LES TERRES DE L’EBRE 
som uns 180.000 habitants. 
Al municipi de Barcelona, 
més d’1.600.000. Els ser-
veis que tenen els habitants 
de qualsevol població de les 
Terres de l’Ebre no són equi-
parables als que tenen els 
de la capital catalana, ni els 
dels seus voltants. Excepte 
en menor proporció les po-
blacions més grans, la resta 
han de sortir del terme, per 
exemple, per anar al super-

mercat, a treballar o al metge. 
Certificat a la boca per mou-
re’t pel territori, mentre a la 
capital poden fer la ruta pels 
centres comercials, i utilitzar 
el transport públic, tan ben 
ventilat i descongestionat. 
I com les Terres de l’Ebre, 
altres llocs de Catalunya es 
troben amb un confinament 
perimetral centralista, com 
moltes de les mesures que 
hem tingut durant la pandè-
mia. I això que el centralisme 
ve de Madrid.

COMPLIR normes, sí. Tenir 
memòria, també. Al mes de 
febrer farà gairebé un any del 
començament de tot. Al fe-
brer hi ha eleccions. Farem 
memòria? 

MANEL ZAERA

INFORMÀTIC I MÚSIC

La covid-19 contra els Drets Humans
ELS DRETS HUMANS i les 
llibertats estan en perill en un 
món globalitzat on les actua-
cions dels estats per a fer front 
a la pandèmia de la covid-19 
els estan fent retrocedir enca-
ra més.

LA BATALLA per la justícia 
social i la defensa d’aquests 
valors és global. La lluita femi-
nista i dels col·lectius LGTBI, 
la defensa del territori contra 
l’extractivisme, la contestació 
mediambiental, els processos 
d’autodeterminació dels po-
bles, les protestes per un tre-
ball digne, les reivindicacions 
per uns serveis públics i de 
qualitat, les campanyes contra 
els tractats de lliure comerç 
i inversió; són només alguns 
exemples de lluites socials, 
laborals, nacionals o mediam-
bientals d’arreu del planeta 

que, mitjançant l’exercici del 
dret de reunió i associació pa-
cífica, reivindiquen una vida 
digna.  

LES CONQUESTES en ma-
tèria de drets i llibertats s’han 
aconseguit a través de l’exer-
cici d’un dret de reunió in-
trínsecament lligat al de ma-
nifestació i protesta pacífica. 
Els governs ho saben i, per 
això, molts d’ells, el limiten 
prioritzant una suposada se-
guretat ciutadana –com a bé 
jurídic– restringint i vulne-

rant l’exercici de drets civils i 
polítics. La criminalització de 
les mobilitzacions pacífiques, 
l’ús excessiu de la força, les 
pràctiques de vigilància, així 
com les reformes legals res-
trictives amenacen el dret de 
reunió, el qual inclou la lliber-
tat de qüestionar la forma en 
que s’organitza un estat o les 
polítiques que aplica un go-
vern per a fer front a una crisi 
sanitària com la de la covid. 

L’ASSSENYALAMENT, l’es-
tigmatització, la persecució 

i la criminalització de la pro-
testa de naturalesa pacífica, 
i la discrecionalitat policial i 
judicial contra activistes, pe-
riodistes, artistes i moviments 
socials produeix una indefen-
sió de la ciutadania. Una estra-
tègia de la por per produir un 
efecte de desmobilització, de 
silenciar a la societat i d’em-
mordassar a les veus crítiques 
defensores dels Drets Hu-
mans. Aquestes polítiques de 
limitació de drets i llibertats 
recorren el món i les pràcti-
ques dels estats són múltiples. 
En aquest sentit, la pandèmia 
global és una situació molt 
temptadora per a que els go-
verns s’extralimiten en l’apli-
cació d’unes polítiques res-
trictives que poc tenen a veure 
amb “la lluita contra el virus”. 
El fort descontentament per 
les conseqüències econòmi-

ques i socials de la pandèmia 
va en augment i comporta 
l’aplicació indiscriminada de 
lleis de seguretat ciutadana 
arbitràries per a restringir la 
protesta legítima de la ciuta-
dania, així com per a limitar 
drets com els de reunió, d’ex-
pressió i de informació. Uns 
abusos contra els Drets Hu-
mans que amenacen l’estat de 
dret. 

ÉS ESSENCIAL reivindicar 
mecanismes de rendició de 
comptes dels governs i garan-
tir la supervisió de les actua-
cions realitzades durant la 
pandèmia. La Covid_19 no ha 
de servir com a excusa per a 
una major restricció de les lli-
bertats individuals i col·lecti-
ves ja amenaçades.     

JESÚS GELLIDA

POLITÒLEG 

I INVESTIGADOR SOCIAL
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EL 13,6% ha caigut el con-
sum d’aigua del Consorci 
d’Aigües de Tarragona du-
rant el 2021, a causa de la 
pandèmia. El motiu, els 
efectes econòmics que 
s’han derivat amb la cai-
guda del turisme i l’activi-

tat empresarial. En con-
cret, el consum de les 
indústries ha baixat un 
20%, mentre que als ajun-
taments ha estat d’un 
9,2%. Fins al 2023, el CAT 
farà inversions per valor 
de 36,6 milions d’euros.  
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EDITORIAL

Un nou cicle polític, social i econòmic
LES ELECCIONS al Parlament, un altre cop previs-
tes per al proper 14 de febrer, estan predestinades a ser 
l’inici d’un nou cicle polític a Catalunya. Més enllà de 
quina siga la força guanyadora, i més enllà dels gover-
ns que es puguen formar, el que passarà després de les 
eleccions tindrà poc a veure amb el que hem viscut des 
del 2017. En aquell moment, el referèndum de l’1 d’Oc-
tubre i l’aplicació de l’article 155 van desembocar en la 
convocatòria d’uns comicis que va guanyar Ciutadans, 

però que van culminar amb un govern entre Junts i Es-
querra, presidit per Quim Torra. Un executiu que va 
començar el 2020 dividit i exhaust, sense sospitar que 
la pandèmia del coronavirus ho acabaria fent saltar tot 
pels aires. Finalment, la inhabilitació de Torra (pel cas 
de la pancarta en favor de la llibertat dels presos polí-
tics) va acabar de curtcircuitar la política catalana. 
Les noves eleccions al Parlament van convocar-se au-
tomàticament, recordem-ho, perquè cap partit va pre-

sentar un candidat alternatiu a Torra. Amb la pandè-
mia encara força controlada, tothom feia els seus 
càlculs partidistes i electorals, i la data del 14-F sembla-
va prou bona. Però després hem tingut la tercera ona-
da, l’intent d’ajornar les eleccions, i la decisió del Tri-
bunal Superior de Justícia de Catalunya de mantenir la 
data dels comicis. Després de les eleccions començarà 
un nou cicle polític, marcat per la crisi social i econò-
mica que també ens ha imposat el maleït covid-19. 

Dels camins de ferradura a les autopistes
A MEITAT del segle XIX, el fe-
rrocarril havia de transformar 
les comunicacions. Anglaterra, 
el gran imperi del moment, va 
creure necessari obrir rutes fe-
rroviàries arreu dels territoris que 
dominava. EEUU, potència emer-
gent, on el liberalisme econòmic 
imperava, cobria els seus exten-
sos territoris obrint vies de comu-
nicació per atendre les necessitats 
que la població tenia per agilitzar 
el comerç i potenciar l’econo-
mia. A les Espanyes també es van 
construir línies com Mataró a 
Barcelona o Reus a Salou pel ma-
teix motiu, algunes a Astúries per 
transportar els carbons i també 
les Madrid per recrear els reis als 
“cotos” de caça i als seus palaus 
d’estiu. 

DURANT el segle XIX va existir 
una gran febre per obrir vies de 
comunicació igual de camins de 
terra, com de ferro per agilitzar 
els transports, escurçar les hores 
que calien per viatjar d’un indret a 
un altre i també per raons econò-
miques per moure i rendir bene-
ficis als productes agrícoles i in-
dustrials. Cal tenir en compte que 
a la península ibèrica foren els ro-
mans els constructors de les vies 
de comunicació que quan el seu 
imperi caigué en mans dels nous 
dominadors s’anaren perdent a 
mesura que passaven els anys per 
manca de conservació. Passaren 
segles sense mantenir les vies 

romanes. S’anaren perdent, so-
bretot on la orografia dificultava 
la conservació, i s’anaren substi-
tuint pels camins de ferradura. 
Només a territoris plans, amb 
poques dificultats geogràfiques, 
hi podien circular els vehicles que 
hom recrea a les pel·lícules d’èpo-
ca quan les carrosses desplaça-
ven els nobles d’un indret a un 
altre. La península no disposa de 
grans extensions orogràficament 
correctes per viatjar molts qui-
lòmetres amb vehicles de quatre 
rodes estirats per cavalls. Foren 
molts segles els que la gent havia 
de viatjar a peu i els més afavo-
rits podien disposar de mules o 
cavalls per desplaçar-se. La gent 
i les mercaderies viatjaven pels 
camins de ferradura, molts dels 
quals i els principals eren corriols 
que prosseguien discorrent sobre 
la base construïda pels romans. 

L’AUTOPISTA principal de la 
península, durant molts segles, 
va ser el riu Ebro. Els llaüts pu-
javen i baixaven les mercaderies 
que feien cap a Tortosa, la pobla-
ció més important de Catalunya 
durant segles després de Barce-
lona, per l’impacte del transport 

de persones i mercaderies. Els 
camins de ferradura portaven les 
mercaderies al riu i des del mateix 
les transportaven amunt o avall 
segons la conveniència. El poble 
de Xerta, era molt important tam-
bé, perquè hi havia la duana, on es 
pagaven els impostos i disposava 
de grans magatzems per retenir, 
emmagatzemar i reenviar les 
mercaderies. Per mar des del port 
de Tortosa marxaven o arribaven, 
des on els productes i la gent pros-
seguia camí fines el destí desitjat. 

PER TENIR una mica d’idea del 
que representava viatjar entre 
Gandesa i Tortosa, fins el 1865, 
s’hi invertien 9 hores de viatge, 
per cobrir els trenta i escaig de 
quilòmetres, que actualment es 
fan amb mitja hora. Traspassar 
les muntanyes de Pàndols, Ca-
valls i les Armes del Rei entre en 
Pinell i Prat de Comte, entre les 
voltes que significava passar cada 
valleta que baixa de la muntanya 
a la vall pel camí de ferradura, 
s’allargava el recorregut al doble 
de l’actual. En temps dels romans 
amb la seva via de gairebé 6 me-
tres d’ample, coneguda per la Via 
Edetària, s’hi podia viatjar amb 

carruatge de Gandesa a Tortosa 
amb unes 3 hores i mitja. A me-
sura que la via s’anava estretint i 
malmetent el pis, les dificultats 
augmentaven. Els carruatges no 
hi podien circular i només els via-
nants i les mules hi passaven. Vet 
aquí que cada 6 o 7 quilòmetres 
existien “les ventes” on la gent hi 
menjava, descansava i els cavalls 
es canviaven per prosseguir el 
viatge.

ELS CAMINS de ferradura coin-
cidien, molts cops, amb les carre-
rades, les quadrilles i els lligallos, 
que eren els viaranys per on els 
pastors circulaven els ramats. 
Les carrerades arribaven a tenir 
14 metres d’amplada i 8 les qua-
drilles, que eren les vies secun-
dàries que unien les carrerades. 
Els lligallos eren la confluència 
de diferents carrerades on es re-
unien els pastors per comerciar i 
un cop per any s’hi trobaven tots 
els ramaders d’un territori, on 
tractaven de les seves lleis, dels 
preus dels animals i transaccions 
comercials. Aquests passos de 
ramaders també es feien servir 
en alguns trams pels camins de 
ferradura, malgrat que eren vies 
de comunicació intocables i pro-
pietat exclusiva dels ramaders.

LES CARRETERES es van co-
mençar a construir a partir del 
1860. Els carruatges ja van co-
mençar a circular uns vint anys 

més tard, sent uns privilegiats, en-
tre la gent normal, aquells que els 
podien usar normalment. A partir 
del 1890 ja es crearen les prime-
res companyies de transport i els 
viatges de Gandesa a Tortosa es 
cobrien en 6 hores, parant a les 
ventes per descansar, menjar i al-
guns cops per dormir. Els carros 
agrícoles començaren a funcio-
nar per transportar els raïms als 
cellers per l’any 1886, quan s’ha-
vien plantat bancals de vinya per 
l‘increment del preu del vi per la 
fil·loxera que patia França. Fins 
aquell moment es transportaven 
amb portadors i els animals carre-
gaven una portadora a cada costat 
del llom, d’un pes aproximat de 
70 quilos.

ARA NO ens adonem com en 
menys d’un segle han canviat les 
comunicacions. Els vehicles a 
motor s’introduïren pels anys 
1920. Els diaris publicaven que tal 
senyor –normalment el notari o el 
gran propietari- amb noms i cog-
noms, havia comprat un vehicle 
de tal marca, de tants cavalls de 
potència i el que li havia costat en 
pessetes com a fet significat. Amb 
el SEAT 600, pel 1960, els aposen-
tats de cada població van adquirir 
el seu utilitari que se’n va dir tam-
bé turisme. Amb 150 anys hem 
passat dels camins de ferradura a 
les gran autopistes i els camins de 
ferro amb AVE que circula a 300 
quilòmetres per hora. 

ANTON MONNER 

CRONISTA DE GANDESA

 OPINIÓ 
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A l’Ebre fa 10 anys que ens van parar el rellotge
CADA DIA som més ciuta-
dans que creiem que el pro-
jecte polític de l’actual govern 
de la Generalitat està esgotat, 
que ERC i JuntsxCat ens han 
portat a un carreró sense sor-
tida. Han estat deu anys con-
vulsos i plens d’incertesa, i 
que ara és necessària una eta-
pa nova que porti certesa, sol-
vència, realisme per afrontar 
la crisi i, per tant, cal iniciar 
un nou cicle què obri noves 
expectatives, noves il·lusions. 
S’obre l’esperança d’un canvi 
a Catalunya per deixar enrere 
la Catalunya de la confronta-
ció que ens ha portat al trist 
balanç de deu anys perduts i 
de decadència. 

DEU ANYS SENSE resoldre 
els problemes reals de la gent, 
com són un treball digne, 
una sanitat pública de quali-
tat amb recursos suficients, i 
aconseguir avenços socials.  A 
les Terres de l’Ebre ho sabem 
millor que ningú, fa deu anys 
que ens va parar el rellotge i 
no hem avançat. La inacció 
del govern de la Generalitat 
d’ERC i JuntsxCat  ha estat 

una constant, l’economia pro-
ductiva no ha rebut prou im-
puls ni suport institucional, 
les desigualtats socials han 
augmentat, els desequilibris 
territorials s’han agreujat i 
s’han deteriorat els serveis 
públics. Tenim damunt la tau-
la les mateixes dificultats i rei-
vindicacions de fa deu anys, a 
més a més de noves perquè 
hem de fer front a  nous rep-
tes per sortir més reforçats 
després de la Covid-19.

A AQUESTA PARÀLISI hem 
de donar-li un tomb, hem de 
girar full, hem de recuperar la 
il·lusió, l’esperança per ser la 
Catalunya triomfant que tor-
narà a ser rica i plena, la Cata-
lunya inclusiva, la Catalunya 
de la gent, la Catalunya unida 
avançant, com diu Salvador 

Illa: “La tasca més apassionat 
que ens espera és tornar a tro-
bar-nos amb nosaltres matei-
xos, deixar de parlar d’uns i 
altres i tornar a aixecar entre 
tots un enorme nosaltres tan 
gran com Catalunya”.

UNA CATALUNYA  de tots 
i per a tots, sense deixar a 
ningú enrere. Els ebrencs no 
som menys que ningú, no vo-
lem ser la Catalunya oblida-
da. Com deia Josep Tarrade-
llas, el President, “el nostre 
país és massa petit perquè 
es menyspreï cap dels seus 
fills, i prou gran perquè hi 
capiguem tots”. El nostre és 
un territori amb gent empre-
nedora que lluita per superar 
les dificultats sobrevingu-
des pròpies de l’economia 
de mercat, però el que no és 

admissible és haver de su-
portar, any rere any, pressu-
post darrere de pressupost el 
menysteniment constant, i la 
falta d’inversió per part del 
govern de la Generalitat.

ARA ÉS L’HORA de fer 
possible una nova etapa de 
diàleg, de superació de l’en-
frontament, de superació del 
bloqueig i la falta d’horitzó, 
amb un plantejament pro-
positiu, dialogant i d’entesa. 
Som a temps de remuntar 
aquesta situació amb un go-
vern fort  que aposti pel te-
rritori, que s’impliqui en pro-
moure el progrés econòmic 
sostenible, la qualitat am-
biental i el desenvolupament 
de polítiques de benestar que 
assegurin la cohesió i reduei-
xin les desigualtats socials i 
els desequilibris territorials. 
És l’hora d’un nou govern, un 
govern de progrés que  prio-
ritzi la reconstrucció social i 
la reactivació econòmica, un 
govern que lideri el compro-
mís amb el progrés del terri-
tori i amb el de totes les per-
sones que l’integren perquè 

ningú pot quedar enrere. 

LES TERRES DE L’EBRE 
necessiten un canvi per aten-
dre les demandes estructu-
rals, hem de potenciar el tu-
risme i el comerç; garantir la 
connectivitat de la xarxa de 
fibra òptica a tots els pobles i 
viles; promoure millores en 
la mobilitat i l’adequació 
d’infraestructures perquè els 
desplaçaments siguin més 
segurs i sostenibles; assegu-
rar l’assistència social i sani-
tària; garantir la igualtat 
d’oportunitats en l’accés a 
l’educació; proporcionar se-
guretat a les pimes i les per-
sones autònomes; esdevenir 
un pols d’atracció industrial 
basat en el coneixement i la 
digitalització, i impulsant la 
descarbonització; garantir 
l’equilibri territorial. Neces-
sitem un govern que situï a 
les persones en l’epicentre 
de l’acció política. Les Terres 
de l’Ebre necessiten un canvi 
perquè la gent no marxi per 
manca d’oportunitats, i 
aquest canvi vindrà de la mà 
de Salvador Illa. 

FRANCESC MIRÓ

SECRETARI D’ACCIÓ POLÍTICA

I MÓN RURAL DEL PSC 

DE LES TERRES DE L’EBRE

‘Les Terres de l’Ebre, no només (som) números’
LES TERRES DE L’EBRE 
representem el 2,3% dels 
habitants de Catalunya i el 
10,3% de la superfície de Ca-
talunya. Tot i que aquest és el 
pes relatiu que tenim; natros 
ho veiem d’una altra manera. 

LA GENT de les Terres de 
l’Ebre tenim una gran iden-
titat i personalitat, sempre 
hem cregut en un futur mi-
llor, això sí,  treballant. La 
nostra gent és creativa,  em-
prenedora, amb uns nivells 
de cohesió i estabilitat social 
i d’activitat propis de so-
cietats avançades. I aquesta 
situació no ens ha de con-
formar. Una vegada més ens 
hem de conjurar tots plegats 
per fer front a les crisis i 
afrontar aquests moments de 
transformació esprement to-
tes  les nostres oportunitats.

LES TERRES DE L’EBRE 
ens ubiquem en una posició 
geogràfica immillorable, un 
territori amb una gran di-
versitat; som part de la Cata-

lunya Sud i volem participar 
plenament del seu desen-
volupament. Si a les Terres 
de l’Ebre ens va bé, també li 
anirà bé a Catalunya. Som el 
punt de trobada natural entre 
Catalunya, el País Valencià, 
l’Aragó i sortida natural cap 
el mar. Som la cruïlla de l’Eix 
de l’Ebre amb l’eix Medite-
rrani. El rol que juguen les 
infraestructures en compe-
titivitat i desenvolupament 
d’un territori és clau, i per 
les Terres de l’Ebre el node 
de comunicacions d’aquesta 
cruïlla encara no s’ha com-
pletat. Cal, encara, reivindi-
car el desdoblament de l’Eix 
de l’Ebre, la variant de l’N-

420, l’N-240, la C-43, l’A7, la 
sortida de l’AP-7 al Montsià, 
així com el corredor del me-
diterrani o l’estació intermo-
dal  a l’Aldea.

AQUESTA VOLUNTAT de 
ser i estar demana una po-
lítica de promoció activa de 
sòl industrial i activitat lo-
gística. Cal promoure i donar 
suport a totes les expectati-
ves, en què també l’accés a 
les tecnologies de la infor-
mació i comunicació juguen 
un paper clau. Un cop més 
reclamem la connexió de 
tots els pobles de les Terres 
de l’Ebre a través de la fibra 
òptica, ens hi juguem, el ser i 

estar dels nostres pobles, del 
nostre Món Rural. L’esforç 
que de vegades ens demana 
l’administració per adaptar 
el sector no va acompanyat 
amb les facilitats que  hauria 
de donar l’administració. Per 
això per al PDeCAT és una 
prioritat la creació de la Se-
cretaria del Món Rural, que 
escolti, faciliti  i desplegui 
tota aquesta transversalitat.

DES DEL PDECAT no po-
dem deixar de denunciar 
l’abandonament de les admi-
nistracions en la salvaguarda 
d’un patrimoni de gran valor 
ambiental que d’ells depèn, 
i em refereixo al Delta de 
l’Ebre. Ens posem al costat de 
la Taula de consens del Delta 
per reclamar totes les mesu-
res i accions necessàries per 
la seva salvaguarda.  

EL DESENVOLUPAMENT 
dels diferents sectors econò-
mics i socials i l’orientació  
del futur de les Terres de 
l’Ebre fa necessari establir 

mecanismes de participació i 
coordinació. L’administració 
ha de ser molt més eficient 
en la seva gestió i ho serà en 
tant en quant hi sigui dins al 
territori, i el desplegament 
de la Vegueria Terres de 
l’Ebre n’és la clau.

VOLEM SER actors princi-
pals en les transformacions 
que estan esdevenint al món. 
Les tecnològiques i digitals, 
les demogràfiques i socials, 
les energètiques i mediam-
bientals.

I HO FAREM! Sense renun-
ciar a res, treballarem per la 
independència del nostre 
país  com a l’opció per acon-
seguir els nostres recursos, 
drets i llibertats. Perquè con-
tinuem tenint la voluntat de 
SER i ESTAR a les Terres de 
l’Ebre. 

CARLES LUZ

ALCALDE DE GANDESA 

I NÚMERO 2 DEL PDECAT 

PER TARRAGONA I L’EBRE
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 OPINIÓ 

Els nostres pobles també 
són la nostra prioritat
LA NOSTRA prioritat és Tor-
tosa, un municipi plural on ca-
dascuna de les entitats i pobles 
que en formen part tenen la 
seva personalitat pròpia din-
tre d’aquest conjunt. Per això, 
estem convençuts de què per 
millorar com a municipi cal 
posar, per damunt de tot, la vo-
luntat d’acord i sumar en con-
junt, però mirant, interpretant 
i estimant a cadascun d’ells 
des de les seves particularitats 
pròpies. En aquesta línia, el 31 
de desembre es van signar els 
nous convenis reguladors de 
les relacions de les EMD de 
Jesús, Campredó i Bítem amb 
l’Ajuntament de Tortosa, des-
prés de ser aprovats pels res-
pectius plens, de manera que ja 
són efectius des de l’1 de gener 
de 2021.

LA NOSTRA voluntat és fer 
de Tortosa i dels seus pobles 
un municipi amable i habita-
ble, que sigui un model de con-
vivència per a totes i tots, amb 
garanties d’igualtat i integra-
ció. És necessari impulsar una 
política activa d’atenció a les 
necessitats dels nostres pobles, 
reforçant el sector agroalimen-

tari, de proximitat, el turisme 
rural i la preservació del sòl 
agrari com a factors econòmics 
de desenvolupament.

COM A PRIMER tinent d’al-
caldessa de l’Ajuntament de 
Tortosa estic molt satisfet de 
la feina feta els darrers mesos 
en les diferents comissions de 
treball amb les EMD de Jesús, 
Campredó i Bítem. Una tas-
ca que ha donat lloc a aquesta 
nova revisió dels convenis re-
guladors que es desenvolupa-
ran al llarg dels propers vuit 
anys.

ES TRACTA d’una renova-
ció que suposarà una millo-
ra substancial, i per tant hem 
consolidat la relació amb les 
EMD. És important destacar 
que això ens reforça com a 

municipi, ja que amb ells res-
ponem a criteris d’equilibri 
territorial. Creiem fermament 
en els pobles del municipi i vo-
lem dotar-los de més serveis, 
impulsant polítiques actives 
d’atenció a les seves necessitats 
i reptes. Tot això, i d’aquest fet 
l’equip de govern estem molt 
satisfets, ha estat fruit d’un 
llarg treball d’estreta i intensa 
col·laboració de l’Ajuntament 
i els seus tècnics municipals 
amb els presidents de les EMD 
de Jesús, Víctor Ferrando; de 
Campredó, Damià Grau, i de 
Bítem, Lurdes Domènech, als 
que cal agrair la seva voluntat 
i dedicació.

ENTRANT al contingut dels 
convenis, a nivell econòmic 
preveuen una millora a través 
de dues transferències anuals, 

una de recursos corrents i l’al-
tra de capital. A més, inclouen 
noves fórmules per ampliar la 
recaptació d’ingressos. Així, 
s’afegeix l’Impost sobre Béns 
Immobles de rústica i el de ca-
racterístiques especials, la taxa 
per ocupació del domini públic 
per empreses subministrado-
res d’energia i per prestadores 
de serveis de comunicacions, 
l’Impost d’Activitats Econòmi-
ques i el cànon de parcs eòlics, 
com a nous conceptes d’ingrés. 

UNA ALTRA NOVETAT 
que incorporen aquests nous 
acords és que inclouen la des-
centralització del servei d’Ur-
banisme, portant aquest servei 
a l’atenció del ciutadà de ca-
dascun dels pobles fent molt 
més senzilla la seva resolució. 
I en el cas de Campredó, s’in-
corpora la gestió de llicències 
d’obres menors, com a nova 
competència, fet que ja tenia 
l’EMD de Jesús.

EN DEFINITIVA, es tracta 
d’unes millores justes i ne-
cessàries sobre uns convenis 
que necessitaven una revi-
sió que apostés per permetre 

avançar com a municipi. I tot 
això sense oblidar que l’apos-
ta per la transformació i el 
canvi comença per tenir cla-
ra la nostra capitalitat com a 
base per afrontar els reptes de 
futur. Perquè la unió de tots 
els pobles que conformen el 
municipi de Tortosa, sempre 
respectant i atenent a les par-
ticularitats de cadascun d’ells, 
és essencial per aconseguir la 
força necessària per ser el re-
ferent del sud de Catalunya en 
tots els aspectes. 

LA NOSTRA prioritat és Tor-
tosa i els seus pobles. No po-
dria ser d’altra manera. Per 
això, volem una mirada inte-
gral sobre el conjunt de Torto-
sa i els seus pobles que permeti 
respondre als nous reptes, dis-
senyant un model de territori 
pels ciutadans i les ciutadanes 
que viuen Tortosa i que la fan 
créixer.

I AIXÒ ÉS el que estem fent 
dia a dia: treballar per la nostra 
ciutat, treballar pels nostres 
pobles. Treballar, perquè els 
nostres pobles també són la 
nostra prioritat! 

ENRIC ROIG

PRIMER TINENT D’ALCALDESSA

I REGIDOR D’URBANISME, OBRES 

PÚBLIQUES, HABITATGE, FIRES I 

CULTURA DE TORTOSA 

‘Gambito de dama’
SÓC DE LES PERSONES que 
abans de començar un article 
o una nota de premsa necessi-
to saber com ho titularé o en 
què em basaré, o quin titular 
vull, o quin missatge dono, o 
com m’ho posaran a Twitter, 
abans que tenir el contingut en 
concret… Durant les vacances 
de Nadal, el boca a boca em va 
fer mirar la popular sèrie de 
Netflix, us la recomano. Però 
l’article d’avui no va sobre la 
sèrie, ni sobre l’empoderament 
de la dona als anys 50/70, ni la 
guerra freda, ni d’addiccions i 
amors malaltissos. Avui, això, 
va d’escacs.

EL “GAMBITO de dama” és 
una jugada on ofereixes un peó 
per assolir avantatge en l’espai 
i el temps, i a partir d’aquí, se-
gons sembla, ja que no en soc 
expert, s’obrin moltes possi-
bilitats, tantes com peces a 

moure pel contrincant. I és que 
en aquest article vull parlar 
d’oportunitats, d’oferir, de l’es-
pai i del temps.

COM TOTS ja sabeu, els es-
cacs són estratègia pura, com 
la política, i si ofereixes alguna 
cosa per assolir un avantatge 
pots aconseguir noves opor-
tunitats, tot i sacrificar  algu-
na peça del tauler. La partida 
virtual que s’està jugant al tau-
ler de les Terres de l’Ebre per 
aconseguir inversions empre-
sarials o del govern, amb no-
ves implantacions importants, 
com Florette a Tortosa i Fres-

hly Cosmètics a Gandesa, fan 
veure com s’està jugant la par-
tida. O com s’està deixant de 
jugar amb el fum de l’ampliació 
de l’hospital Verge de la Cinta o 
l’anunci d’un nou alberg de jo-
ventut a Amposta. Deixa molt 
clar qui està disposat a apostar 
pel desenvolupament d’una 
política empresarial amb cara 
i ulls, i qui vol només engordir 
les administracions i fins i tot, 
en algun cas, fer competència 
deslleial a la gent del sector.

O AQUELLS que durant el 
covid, i el tancament forçat de 
terrasses han preferit perdre 

un peça. Bé, en aquest cas, uns 
ingressos per poder ajudar a 
aquells qui han hagut de tan-
car d’una manera discontinua 
però quasi bé durant tot l’any. I 
és aquí on es fan els  avantatges 
i no es perden les oportunitats 
ni es perjudica a ningú.

O D’AQUELLS altres que han 
vist l’oportunitat al covid i fer 
una “defensa siciliana”, que em 
perdoni Kasparov, del seu co-
merç amb ajudes efectives, im-
portants, innovadores amb la 
creació d’una moneda virtual 
que de ben segur dona avantat-
ge competitiu als seus comer-
ciants o empresaris, o les targe-
tes virtuals, que tant serveixen 
per ajudar el comerç com per a 
aquelles persones que han pa-
tit molt durant la gestió de la 
pandèmia, amb accés anònim 
a aliments, fàrmacs… o sigui, a 
les necessitats bàsiques.

I ÉS QUE els empresaris i 
els comerciants cada nou dia, 
cada nova temporada, cada 
nou any han de fer noves es-
tratègies per obrir, per aixe-
car la persiana, amb obertu-
res i estratègies “gambito de 
dama”, sacrificant alguna peça 
per guanyar avantatge en l’es-
pai i temps, i segurament al-
gun client més.

I ÉS AQUÍ on ens hem d’enro-
car i fer-nos forts aquests 
pròxims anys: en ser -les Te-
rres de l’Ebre- un lloc d’opor-
tunitats, de creixement, 
d’atractiu turístic, d’innovació 
en els nostres sectors tradicio-
nals que és allí on som forts, i 
un imant per al talent, que el 
jovent pugui créixer, for-
mar-se, estudiar i treballar 
d’allò que els apassiona. Si no, 
com a territori, ens hauran fet 
l’escac mat. 

MANEL MASIÀ

PORTAVEU DE JUNTS 

PER AMPOSTA
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     OPINIÓ

El canvi que Terres de l’Ebre i Catalunya mereixen
NOMÉS CAL fer una passejada 
pel nostre poble o ciutat per ado-
nar-nos que la situació que es-
tem vivint és excepcional i molt, 
molt complicada. Ho veiem en 
els comerços tancats i ho sentim 
en cada conversa. Estem preo-
cupats, i no és per a menys, molts 
ho hem viscut a casa nostra. 

LA SITUACIÓ actual de Ca-
talunya és d’emergència, no 
només sanitària, sinó també 
econòmica i social. És evident 
que la situació és límit, amb un 
índex de rebrot que no acaba de 
controlar-se, les UCI’s a punt del 
col·lapse i amb un sistema sani-
tari amb els professionals al límit 
de l’extenuació, però que conti-
nuen donant el màxim dia a dia. 
Aquesta situació sanitària afecta 
directament la nostra economia, 
molts negocis no podran tornar 
a obrir les seves portes i molts 
dependran de les ajudes per po-
der remuntar. Els pròxims anys 
seran anys de lluita i superació.

DAVANT d’aquesta situació, 
ens trobem amb un govern que 
porta 10 anys al capdavant de la 
Generalitat, amb baralles con-
tínues, sense cap tipus de pro-
jecte, només amb una lluita de 
poder Junts-Esquerra, una dè-
cada pràcticament perduda. És 
evident que Catalunya necessita 
una nova etapa política basada 
en grans consensos, i d’això ens 
n’hem de sortir remant tots en la 
mateixa direcció, lluitant tots pel 

que realment importa. Si alguna 
ensenyança ens ha deixat la pan-
dèmia des del punt de vista po-
lític, és que hem de reforçar els 
serveis públics, fixant com a pi-
lars bàsics la sanitat i l’educació. 
Hem de treballar conjuntament 
per una ràpida reconstrucció 
econòmica del país, tot apostant 
pel diàleg intern i també amb 
Espanya.

A LES TERRES DE L’EBRE 
no s’ha fet pràcticament cap 
inversió en aquests 10 anys. 
Hem viscut les retallades en 
sanitat i educació, que ara es 
fan més visibles que mai amb 
la pandèmia. En quant a les 
infraestructures promeses, 
no s’ha fet absolutament res 
i només ara en portes de les 
eleccions s’han presentat al-
guns projectes, com ara l’am-
pliació de l’hospital o millores 
a la C-12. Evidentment, això es 
fa en portes de les eleccions, no 
forma part d’un pla de desen-
volupament del territori a llarg 
termini, ni compta amb un full 
de ruta amb uns objectius clars. 
De fet, el Pla Estratègic de les 
Terres de l’Ebre està al calaix 
de fa anys. Tot plegat, només 

demostra la inacció del Govern 
durant tots aquests temps. 

LES TERRES DE L’EBRE  som 
les grans oblidades, víctimes del 
centralisme. Som la Catalun-
ya buidada, òrfena d’oportuni-
tats, on els joves han de marxar 
per guanyar-se la vida, i que ha 
d’alçar ben fort la veu per fer-se 
sentir, ja que com que no apor-
tem rèdit electoral, quin sentit 
té satisfer les nostres neces-
sitats? D’això tampoc cal par-
lar-ne massa; desgraciadament, 
de ben segur tots i totes tenim 
algú a casa en aquesta situació. 
Però això ho hem de transfor-
mar en fortaleses, tenim un gran 
camí per recórrer, el de l’equitat 
territorial, el del retorn a casa. 
I aquesta també és una ensen-
yança que ens ha deixat la pan-
dèmia, la de valorar el territori, 
casa nostra, i saber que se’ns 
obren les portes d’un futur que 
pot ser prometedor si juguem bé 
les nostres cartes.

ÉS PER AIXÒ que Movem 
Terres de l’Ebre vol alçar la 
veu al Parlament, fer-nos va-
ler i treballar pel territori. Som 
una formació política ebrenca 

i jove, constituïda ara fa un any, 
després de l’èxit obtingut a les 
eleccions municipals, quan vam 
aconseguir regidors a les quatre 
comarques de l’Ebre, governar 
a dos Consells Comarcals, amb 
tres alcaldies, i ostentant el pri-
mer grup de l’oposició a Tortosa, 
on vam aconseguir els millors 
resultats de les esquerres en dè-
cades.

I HEM DECIDIT que la mi-
llor manera d’aconseguir-ho era 
a través d’una aliança amb En 
Comú Podem, perquè pensem 
que són la formació política que 
en aquests moments més ens 
pot garantir que es desencalli 
la situació política a Catalunya 
amb una nova etapa. A més a 
més de compartir valors, pro-
jecte i estima pel territori. I això 
s’ha demostrat en el fet que la 
nostra llista és l’única que porta 
un ebrenc al capdavant en tota la 
demarcació, i també amb la feina 
feta al Parlament, reclamant que 
la seu de l’Agència Catalana de 
la Natura s’ubiqués a Terres de 
l’Ebre; que es construís un nou 
hospital de referència, o l’Auto-
ritat de Mobilitat com a la res-
ta de territoris, per garantir un 
bon transport ferroviari i un bon 
servei de transport públic. Una 
demanda a la que, per cert, no 
va donar-li suport al Parlament 
ni Junts ni ERC. Això demostra, 
amb fets i no amb paraules, que 
aposten per les Terres de l’Ebre 
i pel seu potencial. 

ARA TENIM el repte damunt 
de la taula, per aprofitar aquesta 
oportunitat i fer sentir la nostra 
veu. Des de Movem Terres de 
l’Ebre, conjuntament amb En 
Comú Podem, treballarem per 
garantir aquest canvi que Cata-
lunya mereix a partir d’uns ei-
xos que considerem bàsics. En 
primer lloc, equitat territorial; 
no podem continuar sent el pati 
del darrera de Catalunya, volem 
fomentar una discriminació 
positiva per aconseguir les ma-
teixes oportunitats per a tots els 
ciutadans de Catalunya, inde-
pendentment d’on hagin nas-
cut. També reforçar els serveis 
públics, sobretot sanitat i edu-
cació. Aquests han de ser els pi-
lars bàsics de desenvolupament 
del territori, amb uns serveis 
dignes a l’altura de les nostres 
necessitats. I també el foment 
del diàleg com a solució als con-
flictes, sempre sense oblidar els 
valors que ens defineixen, com 
el feminisme, la defensa dels 
drets socials, la memòria his-
tòrica i un horitzó verd com a 
base per a un desenvolupament 
pròsper i de futur.

NECESSITEM que se’ns es-
colte al Parlament, tenim una 
oportunitat única per fer front 
al centralisme i aconseguir 
l’equitat territorial. Necessi-
tem confiar en la nostra vàlua 
per ser el motor del canvi que 
Terres de l’Ebre i Catalunya 
mereixen. 

JORDI JORDAN

CANDIDAT DE MOVEM TERRES 

DE L’EBRE I EN COMÚ PODEM 

AL PARLAMENT DE CATALUNYA

Els llocs i la memòria
TOTS, absolutament tots, es-
tem fets de llocs. Som animals 
físics, necessitats d’espais en 
els quals inserir-nos, plan-
tar-hi arrels, créixer, desen-
volupar-nos, reproduir-nos… i 
si, també necessitaríem espais 
on morir i abandonar-nos que 
superin l’ambient asèptic i de 
“no-lloc” dels hospitals. Però 
això donaria per a un altre ar-
ticle. Els espais, els llocs per on 
transitem, ens defineixen, ens 
donen una determinada perso-
nalitat, una determinada mane-
ra d’entendre i i emocionar-se 
davant del món i davant la resta 
de persones. Aquests espais ens 
donen i formen part de la nos-
tra memòria personal i única. 
Queden enregistrats en les nos-
tres vivències i en els nostres 
records.

VAIG CRÉIXER de menut a 
Santa Coloma de Gramenet. 
Recordo els espais viscuts: un 
Besòs gens amable, aspre, brut 
al qual la ciutat donava l’esque-
na, però que malgrat tot hi era i 
es resistia a morir. O al parc de 
la Torre Balldovina, on passava 
tardes senceres amb la tropa 
d’amics jugant partits de futbol 
que no acabaven mai. O tardes 
d’esforç pujant amb la bicicleta 
el turó de la Bastida. O la taverna 
del Puig Castellar i els inicis de 
tantes coses… Amb els anys vaig 
anar a viure breument a Tarra-
gona. M’agradava passejar pels 

espais de la Tarraco romana, el 
fòrum, el circ… o passejar man-
drós per la Rambla Nova fins a 
tocar ferro, o compartir tardes 
pel Camp de Mart amb la gosse-
ta que tenia llavors. Finalment, 
vaig venir a les Terres de l’Ebre, 
a Tortosa, a Bítem, a Santa Bàr-
bara. La llista de llocs aquí ja 
seria llarga i intensa: el passeig 
de Ribera i baixar fins els embar-
cadors vora l’Ebre (que ja no hi 
són) a sentir la remor de l’aigua; 
els camps de tarongers, curulls i 
embriagadors, vora Bítem, i tor-
nar a baixar fins el riu. Les rosti-
des a les planes de Santa Bàrbara 

i tornar a casa fent olor a fum, 
feliços i cansats. Els paritoris del 
Verge de la Cinta on vaig veure 
néixer les meues filles. Pujar a 
Caro, a les antenes. I el delta. Les 
platges del delta, feréstegues, 
indòmites, línies rectes entre la 
mar i el cel; la Marquesa, els Eu-
caliptus, Riumar… Els flamencs. 
La caseta de fusta. La desembo-
cadura. Les basses. I l’Ebre, aquí 
amplíssim, com un pare que 
acull i abraça amorosament el 
fruit de la seva vida.

SENSE TOTS aquests llocs vis-
cuts, jo no seria com sóc ara. Els 
llocs també m’han ensenyat a 
ser com sóc. Els llocs eduquen. 
Si no els recordés, seria una al-
tra persona. I els llocs també 
formen part de la consciència 
col·lectiva de les persones que 

habiten un espai determinat.

ARA SEMBLA i es fa més que 
evident que el delta de l’Ebre 
està tocat de mort, que s’afona i 
que en breu desapareixerà, i que 
qui pot actuar i qui té responsa-
bilitats i poder per a fer-ho, sen-
zillament no ho fa. El delta desa-
pareixerà, i tothom sabrà els 
noms i cognoms de les persones 
que ho han permès i no han fet 
res per a impedir-ho. Desapa-
reixerà un espai natural únic. 
Però és que també a causa de la 
negligència d’aquestes persones, 
desapareixerà també un espai, 
un lloc, de la memòria individual 
i col·lectiva de molta, de massa 
gent. Ens arrencaran un espai, 
un lloc, dels nostres records i de 
la nostra història que mai més 
tornarà. 

DANIEL GL

BIBLIOTECARI
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 OPINIÓ 

El Delta no es mor, el maten
JA S’HAN ESCRIT mil arti-
cles d’opinió sobre la situació 
del Delta de l’Ebre, així com 
centenars de rodes de prem-
sa de polítics del territori (i 
de fora) i desenes de tertú-
lies, debats i jornades de for-
mació. Llavors, què més se’n 
podria dir de la problemàtica 
del Delta? Senzillament, res. 
I aquí podria acabar l’article 
d’opinió i a esperar un nou 
temporal per a que alguns 
tornen a parlar del Delta de 
l’Ebre perquè poca cosa més 
fan. Però no vull acabar aquí 
l’article sinó que vull recor-
dar algunes idees que crec 
que tothom hauríem de tenir 
ben clares.

EN ESTE TERRITORI, les 
úniques persones que diuen 
les coses pel seu nom sobre 
la gestió del riu Ebre i el seu 
delta són la Plataforma en 
Defensa de l’Ebre (PDE), la 
Campanya pels Sediments 
i les organitzacions am-
bientals del territori. Tin-
guem-ho clar. I els partits 
polítics què fan? En primer 
lloc, plorinyen davant les 
càmeres dels mitjans de co-

municació i els seus mòbi-
ls escampant fotos per les 
xarxes socials per tal que es 
veiga lo molt que preocupen 
pel Delta. En segon lloc, es 
tiren les culpes mútuament. 
El govern català culpabilit-
za de tots els mals al govern 
espanyol i viceversa, i alhora, 
també es culpabilitzen entre 
socis de govern (ERC a Jx-
Cat).  En tercer lloc i més im-
portant per a ells, menteixen 
i menteixen fins a la sacietat. 
Són capaços de mirar als ulls 
de qualsevol persona i dir-los 
la mentida més gran mai con-
tada sense que se’ls moga un 
sol pèl i encara més, moltes 
vegades, amb un somriure 
complaent més propi d’un si-
cari que d’una persona qual-
sevol del carrer. I és que el 
Delta no es mor. El Delta el 

maten. Perquè la fórmula és 
clara: més aigua i més sedi-
ments: vida per al Delta. Per 
tant, si tu treus més aigua i 
bloqueges els sediments de 
manera deliberada, estàs ma-
tant el Delta.

EL MATEN els governants 
de «Madrid» que permeten 
que les multinacionals ener-
gètiques que gestionen els 
embassaments de Mequinen-
sa, Riba-roja i Flix no obren 
els desguassos del fons de les 
comportes on s’acumulen els 
sediments que donarien vida 
al Delta. Al Delta el maten 
els governants dels governs 
de «Madrid» i «Barcelona» 
que proposen treure més ai-
gua del riu per a fer més re-
gadius com el Xerta-Sénia 
o l’ampliació dels regadius 

a l’Aragó i Navarra. Al Delta 
el maten els governants de 
«Madrid» i «Barcelona» que 
defensen els transvasaments 
a Tarragona i a Cantàbria. 

EN DEFINITIVA, i com de-
nuncia la PDE, la mort del 
Delta està planificada als 
despatxos de Madrid, Sara-
gossa i Barcelona, i a això a 
casa meua en diem assassi-
nat. I els assassins del Delta 
tenen noms i cognoms. Estan 
asseguts al Parlament de Ca-
talunya, a la Confederación 
Hidrogràfica del Ebro (CHE) 
i al Congreso de los Diputa-
dos, i a sobre, es fan dir «ser-
vidors públics», quan tothom 
sap que amb el seu dia a dia, 
demostren estar al servei 
dels interessos de les empre-
ses que trafiquen amb l’aigua, 
fan negoci amb el formigó i 
aniquilen la pagesia familiar 
a favor de l’agroindústria. I 
per cert, que no us parlen de 
«pàtries», ni de l’espanyola 
ni de la catalana, que la seua 
única pàtria és la del diner 
perquè un pagès o un arros-
saire no els paga «les festes» i 
«els favors», sinó que són els 

«senyors seriosos» amb ma-
letes i corbates qui els mana 
des dels seus despatxos. 

I PER ACABAR, una última 
idea. Qui vulga salvar el Del-
ta que escolte bé a la PDE i 
les altres entitats ambientals. 
Donem-los-hi suport a cada 
mobilització, i el dia que es 
facen les eleccions, penseu 
que, per guanyar el Delta, 
ens cal un cop de puny sobre 
la taula i que s’escolte des 
d’Alcanar a Flix i d’Arnes a 
l’Ametlla, i que la CUP entre 
amb tota la força al Parla-
ment. Fem que els moleste el 
nus de la corbata als «sen-
yors seriosos» i que les mans 
dels maletins els tremolen, 
perquè tenim un territori per 
guanyar i no el podem deixar 
vendre als de sempre. Que 
s’alce alta i clara la nostra 
veu i que retrone a tots els 
despatxos: ni un pam de te-
rra, ni una gota d’aigua! 

GUILLEM ARGELICH 

I CAÑADÓ

MILITANT DE 

LA CUP TORTOSA 

A Junts creiem en el futur del país
S’APROPEN les eleccions 
del 14-F i els partits polítics 
premen l’accelerador, així 
com també ho fan la major 
part dels seus candidats o 
membres de les executives 
sovint en forma d’articles a 
la premsa o de missatges a 
través de les xarxes. Que els 
resultats d’aquestes properes 
eleccions estaran més equi-
librats que altres vegades en 
la part alta és una obvietat, i 
per això des de Junts notem, 
una vegada més, com s’ac-
centua el nerviosisme envers 
la nostra candidatura, cosa 
que resulta xocant, perquè 
el més normal seria que to-
thom analitzés totes les can-
didatures que es presenten. 
En canvi, sembla com si tots 
miressin de reüll què fa, què 
diu, com valora, com es posi-
ciona Junts.

DESPRÉS del que vam acon-
seguir l’1-O de 2017 gràcies a 
l’esforç, les conviccions i la 
valentia de centenars de mi-

lers de persones, la coherèn-
cia de mantindre el respecte 
per la institució, pel presi-
dent i pel govern legítim (ens 
la creiem o no, la institució?), 
i el fet de voler continuar, 
amb les dificultats que ani-
ran sortint, el camí marcat 
en aquell temps de la nostra 
història recent, Junts afronta 
una campanya sense ressen-
timent cap a altres partits, 
sense retrets de baixa estofa, 
sense fixar-nos en la lletra 
petita, i, en canvi, sí que vo-
lem situar en un primer pla 
d’interès la defensa de les 
persones i dels seus proble-
mes, la defensa del país i de 

les seues llibertats i el res-
pecte per les institucions que 
ens són pròpies.

QUE JUNTS es presenta 
aquesta vegada sota aques-
ta “sigla” i ja no ho fa com 
de fet hagués volgut, que és 
amb la unitat de tot l’inde-
pendentisme? Sí. I què? Hem 
preferit preservar la nostra 
ideologia, el nostre ideari de 
respecte a la dignitat, de no 
canviar els nostres valors i 
fermeses, i fer una defensa 
Maginot del coratge i la va-
lentia dels presos i dels exi-
liats. No hi hem deixat de 
pensar ni un sol moment. To-

thom ha fet el mateix? Som 
conscients del que vam fer 
(tots junts) fa tres anys? O 
tornem a voler una política 
com la dels anys 90? O a la 
política “a cambio de nada”? 
Aquell pactisme màgic que 
feia referència Carles Puig-
demont fa unes setmanes a 
la Vanguardia. Que és el que 
no hem après de la Història, 
així, en majúscula?

QUE JUNTS aposta pel pro-
grés econòmic i social del 
país, i també el cultural, es-
portiu, sanitari, ecològic etc., 
és tan obvi com que no veiem 
altra manera d’arribar-hi si 
no és gestionant els nostres 
diners únicament des de casa 
nostra, i no havent d’estar 
pendents de les decisions i 
les firmes que es posen da-
munt d’un paper a 600 km.

I FINALMENT, reivindicar 
veus noves en política és com 
creure que la joventut és un 
valor per ell mateix. La jo-

ventut serà un valor si de-
mostra que té la capacitat i 
l’ambició de ser activa i com-
promesa en la societat en què 
viu. I una nova veu en políti-
ca, per se, pot ser tan inex-
perta, tan desconeixedora 
del terreny que trepitja i tan 
incompetent en les tasques 
que haurà d’afrontar que 
potser més valdria fiar el 
destí del nostre país i de la 
nostra gent a persones més 
expertes que saben el que te-
nen entre mans. A Junts ho 
tenim clar!  

FERRAN BLADÉ

RESPONSABLE DE 

COMUNICACIÓ DE CAMPANYA 

DE JUNTS TERRES DE L’EBRE
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La font central de la plaça de 
l’Ajuntament de Tortosa es 
traslladarà finalment al parc 
Teodor Gonzalez. Així ho va 
confirmar  el govern municipal 
de Junts i el PSC, només unes 
després que el grup de Movem 
anunciés que havia sol·licitat, 
amb una instància, la conser-
vació d’este element patri-
monial. Segons un comunicat 
emès per l’Ajuntament, el pro-
jecte d’ampliació de la zona de 
vianants al voltant de l’edifici 
consistorial ja preveia la retira-
da de la font i la seua ubicació 
en un altre espai de la ciutat. 
Siga com siga, la reubicació de 
la font permetrà continuar els 
treballs de millora al parc, amb 
la remodelació d’alguns parte-
rres i el replantament d’espè-
cies d’arbrat. Recentment ja 
s’han dut a terme altres actua-
cions de millora al parc muni-
cipal Teodor Gonzalez, com les 
obres fetes al Llac Vell o al llac 
situat a tocar del passeig de les 
Bicicletes.
La font va ser construïda l’any 
1955, dins del projecte urbanís-
tic dissenyat per Regiones De-
vastadas durant la reconstruc-
ció de la ciutat a la postguerra. 
Inicialment, la font incorpora-
va dos jardins laterals en for-
ma de mitja lluna, adjacents 
a l’element central. Més tard, 
van modificar la plaça i es va 
mantindre només la font.
Les obres atuals als carrers de 
l’entorn de l’ajuntament van 
començar al principi del mes 
de desembre pels carrers Lluís 
Millet i la travessia de Santa 
Teresa. En les darreres set-
manes, les màquines actuen 

també als carrers de Pescadors 
i Manuel Vilà, per continuar 
tot seguit en tot l’àmbit de la 
plaça Espanya. Això compor-
tarà el desmuntatge de la font 
circular, una operació que co-
mençarà en els propers dies.
A partir d’ara, la remodelació 
de la plaça permetrà disposar 
d’un espai diàfan, a un únic ni-
vell, tot eliminant les barreres 
arquitectòniques existents, 
que serà d’ús exclusiu per als 
vianants. D’esta manera, este 
punt refermarà la seua caracte-
rística com a espai de trobada 
de la ciutadania i al mateix 
temps permetrà utilitzar la 
plaça per a tot tipus d’activitats 
amb unes condicions més favo-
rables. El projecte també man-
té la presència de l’aigua amb la 
instal·lació d’uns brolladors, i 
inclou la plantació d’arbrat i la 
ubicació de mobiliari urbà. 

TORTOSA ha prohibit circular per les 
voreres a bicicletes i patinets elèctrics, 
també per les zones de vianants. L’or-
denança que regula esta normativa ja 
ha entrat en vigor, tot i que fins al 15 de 
febrer es realitzarà una campanya in-
formativa. A partir d’aleshores, se san-
cionarà.  L’Ajuntament ha introduït les 
modificacions que des de l’1 de gener 

marca la DGT, i també ha prohibit circu-
lar per les zones de vianants a tot tipus 
de patinets elèctrics, limitant la velocitat 
a 25Km/h. Només es podrà circular pels 
carrils bici i allà on no sigui possible per 
la calçada. Està prohibit l’ús del telèfon 
mòbils o conduir patinets elèctrics amb 
auriculars, cal portar casc, llum i es reco-
mana disposar d’assegurança.  C.B.

Les voreres, lliures de bicis i patinets

URBANISME

La font de l’Ajuntament, cap al parc
 El govern tortosí decideix reubicar la font central 

de la plaça d’Espanya al parc Teodor González
 Movem Tortosa havia demanat conservar este 

element del patrimoni i les lloses de la plaça

 Una imatge de les obres de la plaça de l’Ajuntament de Tortosa,  amb la font encara a la seua ubicació actual. // ALBERT PASCUAL.

Gustau Moreno
TORTOSA

Movem critica l’avinentesa de les obres

El nou paviment que s’instal·larà a la plaça 
d’Espanya inclourà elements que perme-
tran recordar la disposició dels habitatges 
que conformaven l’antic barri de Pesca-
dors, assolat en gran part durant els bom-
bardejos de la Guerra Civil. El projecte 
que ha tirat endavant el govern municipal 
se centra en un total de sis carrers, a més 
de la plaça d’Espanya: el carrer Manuel 
Vilà, el carrer de Pescadors, la travessia de 
Santa Teresa, el carrer Lluís Millet, l’allar-
gament del carrer de vianants de Na Pero-
na al tram de la plaça Emili Sanz, i el carrer 
d’Enric Bayerri. A més, també actuarà als 
dos passatges de vianants que connecten 
la plaça de l’Ajuntament amb l’avinguda de 
la Generalitat, i construirà una rampa que 
connectarà la travessia de Santa Teresa 
amb el carrer de Sant Blai, tot eliminant la 
barrera arquitectònica que existia en este 

punt. En total, s’actua en una superfície de 
3.673 metres quadrats, que passaran a ser 
d’ús prioritari per a vianants. Les obres 
estan sent exectuades per l’empresa Romà 
Infraestructures i Serveis.
Les obres tenen una durada prevista de sis 
mesos i  suposen una inversió d’1,31 mi-
lions d’euros.  Però Movem Tortosa, a més 
de reclamar la conservació de les lloses de 
la plaça i la reubicació de la font en un al-
tre punt de la ciutat, també havia posat en 
dubte la necessitat de fer ara estes obres. 
“El primer grup de  l’oposició ja va qües-
tionar l’avinentesa de destinar els recur-
sos públics en aquest projecte davant la 
situació de crisi actual, enlloc de priorit-
zar els ajuts als sectors de l’hostaleria,  
restauració i estètica, molt afectats per les 
restriccions imposades arrel de la pandè-
mia”, han recordat des de Movem.  
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Tortosa es posa al dia amb les EMD

L’alcaldessa de Tortosa, Meri-
txell Roigé, i els alcaldes-pre-
sidents de les EMD de Jesús, 
Víctor Ferrando; Campredó, 
Damià Grau, i Bítem, Lurdes 
Domènech, ja han signat el 

conveni que regularà la rela-
ció econòmica entre l’Ajunta-
ment i les entitats municipals 
descentralitzades (EMD) del 
municipi de Tortosa durant 
els propers vuit anys. Segons 
el consistori, els nous conve-
nis permetran establir una 
nova relació amb les EMD, 
que preveu una millora de 

l’impacte econòmic amb dos 
transferències anuals: una 
de recursos corrents i l’altra 
de capital, amb noves fórmu-
les que amplien la recaptació 
d’ingressos. Així, la fórmula 
de transferència corrent afe-
geix nous conceptes d’ingrés: 
IBI rústica, IBI de caracte-
rístiques especials, taxa per 

ocupació del domini públic 
per empreses subministrado-
res d’energia i per prestadores 
de serveis de comunicacions, 
IAE i cànon de parcs eòlics. 
D’altra banda, la fórmula de 
transferència de capital pro-
posada resulta del fet d’afegir 
un import fix als vigents capí-
tols VI i IX d’ingressos. Els 

convenis també inclouen la 
descentralització del servei 
d’Urbanisme, tot portant este 
servei a l’atenció del ciutadà 
de cadascun dels pobles. Així 
mateix, i en el cas de Campre-
dó, s’afegeix una nova compe-
tència, que ja tenia Jesús, pel 
que fa a la gestió de llicències 
d’obres menors.  

Redacció
TORTOSA

 L’Ajuntament actualitza els convenis que regulen 
la relació econòmica amb Jesús, Bítem i Campredó

 El nou marc de relacions també descentralitza 
l’àrea d’Urbanisme als punts d’atenció ciutadana

La signatura del conveni amb les EMD de Jesús, Bítem i Campredó. // AJUNTAMENT DE TORTOSA.
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Les obres de descontamina-
ció del pantà de Flix ja han 
iniciat el compte enrere final, 
amb el reintegrament pro-
gressiu a l’Ebre de l’aigua del 
recinte de palplanxat, que tot 
seguit ha de ser desmantellat 
En concret, els treballs que 
executa l’empresa pública es-
tatal Tragsa es fan a un ritme 
de 600 metres cúbics cada 
hora, d’acord amb la Confe-
deració Hidrogràfica de l’Ebre 
(CHE) i amb l’Agència Catala-
na de l’Aigua. L’alcalde de Flix, 
Francesc Barbero, ha celebrat 
el final del dragatge dels fangs 
contaminats, quinze anys des-
prés que es fes pública la seua 
existència, així  com l’inici de 
la clausura de l’abocador espe-
cial del Racó de la Pubilla.
A més, Barbero ha anunciat 
que l’edifici de 13.000 metres 
quadrats que fins ara ha alber-
gat la planta de tractament de 
fangs contaminats es preser-
varà, perquè puga rebre em-
preses del sector químic. Així, 
la societat estatal Acuamed, 
l’empresa Ercros i l’Ajunta-
ment de Flix han arribat a un 
acord per evitar que la nau 
siga finalment desmantellada, 
com la resta dels equipaments, 
un cop acabades les obres de 
neteja del pantà.  De fet, la 
idea de l’Ajuntament és poder 
utilitzar la nau en l’estratègia 
de reindustrialització de Flix.
“Va costar uns quants mi-
lions d’euros construir-lo. Ara, 

desmuntar-lo i enviar-lo a la 
ferralla, estant en bones con-
dicions, ens semblaria una 
llàstima”, va apuntar Barbero 
a l’ACN. L’acord a tres bandes 
ha de permetre, un cop aca-
bi el desmuntatge en marxa 
de la planta de tractament de 
fangs que acull al seu interior, 
donar-li una “vida més enllà” 
de la funció per a la qual va 
ser construït. “És un edifici de 
grans dimensions, amb mol-
ta alçada de sostre: qualsevol 
indústria hi cap”, va subratllar 
Barbero, convençut que l’es-
tructura esdevindrà un “actiu” 
important en l’estratègia de 
reindustrialització de la zona, 
impulsada juntament amb la 
Generalitat i Ercros.
El plantejament és que, un 
cop completat definitivament 
el projecte de descontami-

nació, l’edifici situat dins del 
polígon químic i al costat de la 
factoria d’Ercros passe a mans 
de la companyia, perquè puga 
ser ofert a empreses del sector 
perquè hi desenvolupin les 
seves activitats. Per les seus 
característiques, amb 13.000 
metres quadrats de sostre i 
una alçada de quinze de me-
tres, podria acollir processos 
molt diversos. “Per usos no 
serà. Aquí potser no hi estem 
acostumats, però moltes acti-
vitats químiques es fan arreu 
del món en ‘indoor’”, va argu-
mentar l’alcalde flixenc.

Compte enrere, ara sí
Mentrestant, els treballs de 
descontaminació que execu-
ta l’empresa pública estatal 
Tragsa per encàrrec d’Acua-
med, enfilen ja el compte en-

rere final. “En unes setmanes 
és presumible que l’aigua del 
recinte acabi prou diluïda i si-
gui apta per reingressar al riu 
en les condicions que fixin la 
CHE i l’ACA”, va explicar Bar-
bero. A partir d’aleshores, es 
procedirà a desmantellar ja 
el palplanxat i permetre que 
el mateix procés de corrents 
naturals de l’embassament 
permeti que l’aigua acabe tor-
nant definitivament al curs de 
l’Ebre. La previsió és que això 
passe durant el febrer.
En este context, l’alcalde de 
Flix confia que el desmante-
llament total del recinte de 
palplanxat, la part “més visi-
ble i cridanera” de l’actuació, 
puga ser una realitat a l’estiu. 
“És qüestió d’uns quants me-
sos d’arribar-hi i arribar-hi bé, 
sobretot”, va dir, tot remar-

cant l’obsessió del consistori 
de prioritzar la finalització del 
projecte de forma adequada 
i “amb garanties totals” que 
tant els residus com l’aigua 
quedin descontaminats, més 
enllà de terminis temporals.

Un nou accés al pantà
A banda, al marge dels treballs 
pròpiament dins de l’embas-
sament, l’abocador de Racó 
de la Pubilla, que ha rebut els 
800.000 metres cúbics de llots 
tòxics extrets del fons del pan-
tà després del seu tractament, 
es troba ja “pràcticament 
clausurat”, pendent dels úl-
tims treballs, segons va preci-
sar Barbero. En este sentit, un 
dels últims serrells de l’actua-
ció encara també pendent és la 
finalització de l’espai de la riba 
del pantà on s’han desenvolu-
pat les tasques, i que es troba 
més pròxim al nucli urbà.
De fet, l’Ajuntament té la vo-
luntat d’aprofitar les estructu-
res de protecció que s’estan 
habilitant per “guanyar” un 
nou accés al “riu de dalt”, la 
riba de l’embassament, amb 
un camí per sobre de l’esculle-
ra, revegetat amb plantes au-
tòctones, que enllaçaria amb 
una pista de pesca riu amunt. 
La idea és consolidar les ram-
pes d’accés a l’espai on es tro-
bava la draga. “Tenim molta 
activitat lúdica i esportiva al 
riu de baix, al pas de barca i 
entorn, però no cap al riu de 
dalt, a l’embassament que arri-
ba als peus de la presa de Ri-
ba-roja. i esperem també po-
sar-ho en valor”, va tancar. 

G.M. / ACN
FLIX

RIBERA D’EBRE

Una imatge de la zona dels treballs de descontaminació del pantà de Flix // ACN.

Flix ja veu el final de la descontaminació
 Recta final a l’extracció dels més de 800.000 

metres cúbics de fangs tòxics, 15 anys després
 L’Ajuntament aconsegueix la preservació de 

l’edifici de la planta de tractament dels llots
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Deltebre censa els locals buits
 El govern d’Enlairem vol facilitar als 

emprenedors l’obertura de nous negocis
 L’Ajuntament també aprova un banc de 

dispositius informàtics i el consell local de Salut

El ple de l’Ajuntament de Delte-
bre ha aprovat el cens de locals 
buits que s’ha creat per facilitar 
que els emprenedors puguin 
trobar el local que més s’adapti 
a les seves necessitats i engegar 
nous negocis. Amb el cens de 
locals, un total de 129, es crearà 
una plana web on la ciutadania 
podrà consultar la ubicació i les 
característiques dels diferents 
locals disponibles. 
L’alcalde de Deltebre, Lluís So-
ler, va remarcar que aquest cens 
complementa altres accions, 
com la suspensió de tributs o 
ajudes als comerciants, per afa-
vorir la reactivació econòmica 
al municipi.  La ubicació i dades 
de contacte dels espais disponi-
bles es podran consultar en una 

pàgina web. L’Ajuntament de 
Deltebre té suspeses les llicèn-
cies d’obertura d’establiments 
des del primer estat d’alarma.
D’altra banda, el ple també va 
aprovar el reglament de creació 
d’un banc d’equipament infor-
màtic reutilitzable. El govern 
de Deltebre vol reduir l’escletxa 
digital amb un banc d’equipa-
ments informàtics reutilitza-
bles, que oferirà a les famílies 
amb pocs recursos i a la gent 
gran. Així, la ciutadania i les 
empreses podran cedir telèfons 
mòbils, ordenadors i tabletes en 
desús que es revisaran i adequa-
ran per oferir-los a altres veïns 
amb criteris socials. A més, 
l’Ajuntament també ofereix 
ajuts a la connectivitat. 
El ple de Deltebre també va 
aprovar la creació del Consell 
Municipal de la Salut. Un òrgan 
que ha de permetre donar veu a 

les inquietuds ciutadanes i fo-
mentar la formació, prevenció i 
millora de la salut.

Recurs pel jutge de pau
D’altra banda, ERC-Més Delte-
bre i el PSC han presentat un 
recurs de reposició contra el 
nomenament de Salvador Ber-
tomeu com a nou jutge de pau 
de Deltebre. El nomenament es 
va aprovar en la sessió plenària 
de l’Ajuntament del desembre, 
només amb el vot favorables del 
govern d’Enlairem Deltebre. 
Els dos grups a l’oposició van 
votar en contra després de po-
sar en dubte la imparcialitat del 
nou jutge de pau, regidor de go-
vern en el mandat anterior.  

Cinta Bonet
DELTEBRE

Lluís Soler, alcalde de Deltebre. // CEDIDA.

BAIX EBRE

L’Ajuntament de L’Aldea ja ha 
aprovat els pressupostos del 
2021, amb els vots favorables 
del govern de Junts per l’Al-
dea i l’abstenció dels membres 
d’Endavant, amb un import de 
més de 4,3 milions d’euros. Un 
total de 972.000 euros es des-
tinaran a inversions, amb una 
subvenció global de 527.000 
euros. L’alcalde de l’Aldea, Xa-
vier Royo, va destacar que es 

tracta d’un pressupost “his-
tòric”, ja que per primera ve-
gada hi haurà recursos per a 
la reforma integral de l’antiga 
N-340, l’actual avinguda Cata-
lunya. Segons Royo, el govern 
de l’Aldea ha previst la prime-
ra fase la reforma de l’antiga 
N-340, per convertir-la en una 
avinguda arbrada amb vorera, 
carril bici i nou enllumenat. La 
fase 1 del projecte està valora-
da en 354.000 euros, amb una 
subvenció de la Diputació de 
Tarragona. Una actuació que 
suposarà que els dos nuclis 

urbans que té l’Aldea queden 
units urbanísticament per pri-
mera vegada. Des del govern 
també destaquen els ajuts di-
rectes al comerç, la posada en 
servei del transport social per a 
la gent gran, o les millores als 
centres educatius, socials i cul-
turals, així com 244.000 per a 
millorar camins, o la creació de 
la pista de pàdel.

Primera fase de l’avinguda Catalunya de l’Aldea
G.M.
L’ALDEA

Una vista de l’avinguda Catalunya de l’Aldea.// CEDIDA.
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El temporal Filomena va provo-
car el 9 de gener un nou trenca-
ment de la barra del Trabuca-
dor, al Delta de l’Ebre. El fort 
onatge va fer que, ja al migdia,  
la primera meitat de la barra ja 
estigués pràcticament inunda-
da, amb la presència de diverses 
perforacions. A la segona meitat 
ja s’hi havia detectat un trenca-
ment profund. Davant d’este 
panorama, les Salines de la Tri-
nitat van tornar a veure’s afec-
tades i perjudicades. El gerent 
d’Infosa, l’empresa que gestio-
na les salines, va atribuir el nou 
trencament a la “deixadesa” del 
Delta, així com a la “inacció” del 
govern de la Generalitat. “Enca-
ra no hem fet la valoració, però 
preveiem que les afectacions si-
guin serioses”, assegurava Joan 
Sucarrats aquell dia.
“El més trist és veure com les 
administracions es van tirant 
les culpes, mentre no estan fent 
res al Delta de l’Ebre”, va re-
blar. En este sentit, ha titllat de 
“vergonyosa” la seua inacció, en 
particular la de la Generalitat, 
que disposava d’una partida de 
“sis milions d’euros” al pressu-
post del 2020, que no ha uti-
litzat, tot “posant l’excusa que 
no tenen permís del govern de 
l’Estat”. Així, el gerent d’Infosa 
també va assegurar que la gent 
del Delta està “cansada” d’es-
ta manca de “responsabilitat”, 
un fet que creu que denota una 
“falta de voluntat política”. Amb 
tot, va destacar la feina que s’ha 
fet a través de Costes, “l’única 
inversió rebuda”, la qual tam-
bé va qualificar “d’insuficient”. 
“Estem abandonats”, va dir.
Precisament, el nou trenca-
ment va agafar l’empresa en un 

dels moments “àlgids de la tem-
porada”, donada la demanda de 
sal necessària per a lluitar con-
tra el desgel de carreteres. Info-
sa va avisar que tenia “penjant 
d’un fil” unes 8.000 tones de sal 
en comandes, que estaven pen-
dents de servir i que no es po-
dien transportar si no es podia 
accedir a les salines.
Sis dies més tard, e govern es-
panyol va calcular que uns dos 
quilòmetres de la barra del Tra-
bucador, un 35% del traçat total, 
es trobaven submergits sota una 
làmina d’aigua d’uns 40 centí-
metres, arran del pas del tem-
poral Filomena. Un cop va re-
metre la la llevantada i la marea, 
que va obrir canals de centenars 
de metres d’ample comunicant 
de nou el mar i la badia dels Al-
facs, l’istme va recuperar-se 
parcialment en alguns sectors. 
Això havia de facilitar la restau-
ració del pas durant les prope-
res setmanes. Fonts estatals ar-
gumentaven que, malgrat el 
desgast, les obres d’emergència 
efectuades arran del Glòria, que 
també va castigar el Delta du-
rant el gener del 2020, han per-
mès esmorteir l’impacte del 
nou temporal en altres espais 
delicats com l’illa de Buda o la 
costa nord deltaica. Aleshores, 
el Servei de Costes provincial va 
invertir a la barra del Trabuca-
dor uns 700.000 euros, tot reu-
bicant 350.000 metres cúbics 
de sorra. Entre el temporal 
Glòria i el Filomena, l’istme del 
Trabucador va patir fins a qua-
tre temporals de llevant, de 
magnitud variable, que han po-
sat de manifest la fragilitat d’es-
te espai natural del Delta. 

EL FUTUR DEL DELTA 

Filomena: un altre cop mortal al Delta
 Un any després del temporal Glòria, una altra 

llevantada provoca greus danys al Trabucador
 L’empresa que gestiona les salines de la 

Trinitat critica la inacció de les administracions

Els trams submergits del Trabucador, després del pas del temporal Filomena. // EMILIO ZARAGOZA.

G.M. / ACN
SANT CARLES DE LA RÀPITA

S
SOCIETAT

JOSEP JUAN Segarra, portaveu 
de la Campanya dels Sediments, 
acaba de publicar el llibre ‘Terra 
presa. Per una nova política de sedi-
ments’, un treball finançat per la 
XXV Beca de Recerca Pepita Martí 
de Duran, que atorga la Fundació 
Privada Duran i Martí. Segarra hi 

denuncia que fins al 99% dels fangs 
que haurien d’arribar al Delta es 
queden retinguts als grans embas-
saments de la conca. El llibre també 
aprofundeix en aspectes fins ara no 
investigats, com la normativa de se-
guretat de les preses o les conces-
sions de les hidroelèctriques.  G.M.

‘Terra presa’, el llibre dels sediments

L’Estat desmenteix que haja negat a la 
Generalitat competències per actuar al Delta
El Ministeri de Transició Ecològica ha negat 
haver rebut cap projecte de la Generalitat 
per actuar al delta de l’Ebre, després de les 
llevantades del novembre passat. El govern 
estatal ha negat, així, l’afirmació de la Gene-
ralitat, que el 8 de gener assegurava que volia 
actuar a la zona afectada però que l’Estat li 
denegava la competència. L’executiu català 
afirmava que havia fet arribar al Ministeri 
una proposta, i que s’havia ofert a col·laborar 
en el finançament i execució de l’obra, però 
des del govern estatal no es donava a esta 
proposta la categoria d’un projecte que “pu-
gui examinar-se i valorar-se”. Per això consi-
dera que “no és cert”que l’Estat hagi denegat 
la capacitat d’actuar al Govern o que no pu-
gui fer-ho amb obres d’emergència.
Un dies després, cap al 22 de gener,  el conse-

ller de Territori i Sostenibilitat, Damià Cal-
vet, va explicar que havia enviat una carta al 
Ministeri per a la Transició Ecològica en què 
oficialitzava l’oferiment de col·laborar i 
aportar recursos en les obres d’emergència 
al delta de l’Ebre. Calvet va reiterar que el 
govern català està disposat a invertir tants 
recursos com el govern espanyol per re-
forçar les actuacions urgents, però segueix 
exigint en participar en els instruments de 
decisions. De fet, Calvet va assegurar que 
l’oferiment no suposa una renúncia a crear la 
comissió mixta que reclama el Govern.  C.B.
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La defensa legal del Delta, en marxa

La Taula del Consens ha iniciat 
la defensa legal del Delta. De-
manarà a la Comissió Europea 
obrir un procediment d’infrac-
ció contra les administracions 
catalana i espanyola per la seva 
inacció per evitar el deteriora-
ment del delta de l’Ebre. Així 
ho recull la declaració institu-
cional que van llegir el 20 de ge-
ner des del Trabucador, quan es 
compleix un any del temporal 

Glòria. El portaveu de la Taula 
de Consens, Xavi Curto,  va re-
conèixer que aquest és un pro-
cediment llarg, però va assen-
yalar que també ho serà el Pla 
de Protecció del Delta que està 
preparant el govern espanyol. 
En la declaració institucional, 
deixen clar que inicien la defen-
sa legal del Delta i denuncien la 
inacció de les administracions 
catalana i espanyola, així com la 
seva descoordinació. 
La declaració de la Taula de 
Consens va portar-se a aprova-
ció dels plens dels ajuntaments 

del Delta i també de les juntes 
de les comunitats de regants, en 
un ple que va celebrar-se de 
manera simultània l’endemà, 21 
de gener. A més, l’acord també 
reclamava de manera immedia-
ta una nova declaració d’emer-
gència, davant els efectes del 
temporal Filomena i la corres-
ponent actuació coordinada en-
tre l’Estat i la Generalitat.   

La delegada del govern es-
panyol a Catalunya, Teresa 
Cunillera, i el subdelegat a Ta-
rragona, Joan Sabaté, es van 
reunir per videoconferència 
el 18 de gener passat amb la 
Taula de Consens pel Delta. 
Cunillera va assegurar-los 
que el Ministeri per a la Tran-
sició Ecològica està enllestint 
el Pla de Protecció del Delta 
de l’Ebre, que es començarà a 
desplegar el 2022, i que el do-
cument “s’enriquirà amb les 
propostes i els suggeriments” 
que els sectors afectats han fet 
arribar, després que la secre-
taria d’Estat de Medi Ambient 
el presentés al novembre. 
A més a més, Cunillera tam-
bé es va comprometre a fer 
les gestions necessàries per 
treballar conjuntament amb 
la Generalitat, i concretar les 

partides econòmiques ne-
cessàries pel futur del Delta.
El Ministeri està avaluant els 
danys provocats pel temporal 
Filomena. Cunillera va re-
marcar que les obres que es 
van fer després del temporal 
Glòria, amb una inversió 2,2 
milions d’euros, “han donat 
estabilitat a la costa del Delta 
els darrers mesos”.
D’altra banda, l’Estat ha licitat 
els estudis sobre els sediments 
acumulats en els embassa-
ments de Mequinensa i Ri-
ba-roja d’Ebre, abans de plan-
tejar el seu trasllat al Delta, 
amb una inversió de més d’1,3 
milions d’euros.  C.B.

Cunillera afirma que 
l’Estat ‘enriquirà’ el 
pla del Delta amb les 
aportacions rebudes

Cinta Bonet
SANT CARLES DE LA RÀPITA

 La Taula de Consens demanarà a Europa un 
procediment d’infracció contra les administracions

 Els ajuntaments i els regants denuncien 
la inacció dels governs espanyol i català

Els representants de la Taula de Consens. // C21.
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Cunillera, durant una visita al delta de l’Ebre. // ARXIU / ACN.
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Estampes de la gran nevada
G.M.
FOTOS: JOAQUIM DOMINGO

TEMPORAL FILOMENA

 SOCIETAT

El pas del temporal Filomena, 
a partir del 7 de gener, va ves-
tir de blanc bona part de les 
Terres de l’Ebre. A banda del 
massís dels Ports o bona part 
de les comarques de la Terra 
Alta i de la Ribera d’Ebre, la 
neu també va arribar fins a les 
cotes més baixes, com la serra 
del coll de l’Alba, a Tortosa. 
Així, el temporal Filomena va

deixar imatges de postal en 
llocs com el pont de les Arca-
des de Móra d’Ebre, el Poble 
Vell de Corber d’Ebre o Gan-
desa, amb gruixos importants 
als carrers de la població. 
Ja en les primeres hores, va 
haver-hi fins a cinc carreteres 
tallades per la nevada: la C-44 
entre Tivissa i Vandellòs, la

 T-330 a Arnes, la T-332 a Ull-
decona, la TV-3022 al Perelló, 
i la T-333 a la Fatarella. Tam-
bé calia circular amb cadenes 
a una trentena de vies, entre 
d’altres a l’N-420 entre Bot i 
les Borges del Camp, la C-43 
entre Gandesa i Benifallet, o 
la C-221 a Batea. A Tortosa, la 
carretera Simpàtica va quedar 
tallada a partir de l’ermita de 
Mig Camí. Per això, a partir de 
la rotonda de l’hospital Verge 
de la Cinta només es permetia 
circular als veïns. Tot i així, la 
zona de l’ermita de Mig Camí 
es va omplir aquell mateix dis-
sabte de persones que volien 
veure la neu de prop.

Més problemes va provocar la 
neu en llocs com Arnes o Hor-
ta de Sant Joan, que van que-
dar-se moltes hores sense sub-
ministrament elèctric. També 
va quedar tallada la circulació 
de trens a la línia R-15, entre 
Móra la Nova i Riba-roja 
d’Ebre. A més a més, la neu 
acumulada va fer tancar vuit 
escoles a la Terra Alta i una a la 
Ribera d’Ebre. Això va ser el 
dilluns 11 de gener, just el dia 
en què  els alumnes havien de 
tornar a les aules després de 
les vacances de Nadal i Reis. 
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‘Situació complexa i excep-
cional’. Així va qualificar la 
directora territorial de Salut a 
l’Ebre, Mar Lleixà, els efectes 
de la tercera onada de la pan-
dèmia al territori. Va ser el 21 
de gener, en el marc d’una tro-
bada telemàtica amb els ajun-
taments, i just quan hi havia 
un centenar d’ingressats per 
covid-19 als hospitals ebrencs. 
Els dies anteriors s’havien re-
gistrat una mitjana de 150 ca-

sos diaris, amb major afectació 
a les comarques del Baix Ebre 
i el Montsià. Davant d’aquest 
escenari, Lleixà va demanar 
responsabilitat a la ciutadania.
En aquells moments, l’Hos-
pital de Tortosa Verge de la 
Cinta tenia 60 professionals i 
35 pacients positius, i s’havia 
reduït l’activitat quirúrgica en 
un 50%. Dels 26 llits de crítics 
que hi ha al centre hospitalari, 
25 ja estaven ocupats. També 
preocupaven els brots a l’Hos-
pital de la Santa Creu de Jesús 
i a les residències de gent gran 
les Teresianes de Jesús, amb 

20 positius, i L’Onada de la 
Ràpita, amb 17 contagiats. Per 
tot plegat, des de Salut alerta-
ven que els indicadors epide-
miològics eren preocupants, 
amb una tendència a l’alça.
Davant d’esta situació, els al-
caldes i alcaldesses de Torto-
sa, Amposta, Alcanar, Sant 
Carles de la Ràpita, l’Aldea o 
Roquetes van emetre diversos 
comunicats per demanar a la 
ciutadania una reducció de la 
interacció social i de la mobili-
tat. A més, la Ràpita, l’EMD de 
Campredó o l’Aldea van tancar 
equipaments públics. 

L’Hospital de Tortosa Verge 
de la Cinta ha encarat unes 
setmanes molt complicades, 
per l’impacte de la tercera 
onada de la covid-19. El cap 
d’Epidemiologia, Josep Re-
bull, explicava el 22 de gener 
que encara no s’havia arribat 
al pic de l’onada, i que espera-
ven encara més ingressos de 
pacients covid. Rebull alertava 
així d’una corba més gran que 
a la segona onada, a causa de 
la interacció social dels últims 
mesos, especialment durant 
Nadal, amb el virus circulant.
És per això que, un cop més, 
l’hospital va haver de reorga-
nitzar-se, amb el funciona-
ment exclusiu dels quiròfans 
d’urgències o les consultes 

externes més imprescindibles. 
A banda, el centre va haver de 
lidiar amb el fet de tenir pro-
fessionals aïllats per la malal-
tia, que aleshores era ja el 10% 
del personal. Per tant, calia 
blindar l’hospital amb només 

visites justificades, més tele-
treball, i evitar en tot moment 
la principal causa de contagi: 
les interaccions socials. Uns 
reptes per a uns professionals 
que, gairebé un any després de 
l’inici de la pandèmia, afronta-

ven els moments més compli-
cats fins ara.
Només dos dies abans, la di-
rectora de Salut a les Terres 
de l’Ebre, Mar Lleixà, confir-
mava la gravetat de la situa-
ció de la pandèmia a la regió 
sanitària, en aquell moment 
amb un risc de rebrot de 1.053 
punts punts, molt per damunt 
de la mitjana catalana, que 
era de 678 punts. En declara-
cions a Canal 21 Ebre, Lleixà 
va explicar que preocupava 
especialment la situació a la 
comarca del Montsià, amb un 
índex de rebrot de 1.612 punts. 
Amb tot, la directora de Salut 
també va destacat el bon rit-
me del procés de vacunació 
al territori, que en aquell mo-
ment era de 4.327 vacunats de 
la primera dosi i de 82 vacu-
nats amb la segona dosi.
Per la seua banda, el respon-

sable de Protecció Civil a 
les Terres de l’Ebre, Miquel 
Alonso, va remarcar que l’ob-
jectiu havia de ser estabilitzar 
l’índex de contagis. També el 
22 de gener, Alonso insistia 
en la importància de reduir 
l’activitat social i la mobilitat, 
més enllà de dur la mascare-
ta i mantenir les distàncies de 
seguretat.
El 26 de gener encara no havia 
calgut portar cap pacient fora 
de les Terres de l’Ebre, però 
aquell dia s’havien registrat 
86 nous postius (d’un total de 
8.752) i dos morts més per co-
vid.  Fins aquell dia, al terri-
tori havien mort 142 persones. 

A.P. / G.M. / C.B.
TORTOSA

S.A. / G.M.
TORTOSA

CORONAVIRUS

Els alcaldes de la Ràpita, Alcanar i Amposta. // C21.

El doctor Rebull, entrevistat per Canal 21 Ebre. // C21.

Salut alerta els ajuntaments ebrencs de la gravetat

La tercera onada de la covid a l’Ebre, 
amb les pitjors dades de la pandèmia
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LES PERSONES grans que 
pateixen una discapacitat au-
ditiva tenen més possibilitats 
de patir Alzheimer, aquesta 
possibilitat és més elevada 
quan més gran és la pèrdua au-
ditiva. Les dificultats auditives 
provoquen una pèrdua de la 
informació que arriba a la via 
auditiva central (cervell), ja 
que el nervi auditiu es debilita 
i no deixa arribar els sons amb 
la intensitat necessària per tal 
que els puguem  processar co-
rrectament, fet que fa que el 
cervell hagi de treballar més 
per tal de poder sentir i desxi-
frar els sons que li arriben.

SEGONS ESTUDIS, les per-
sones que pateixen una pèrdua 
auditiva lleu són dos cops més 

propenses a desenvolupar una 
demència que aquelles que es-
colten amb normalitat. El risc 
augmenta en els casos de pèr-
dues auditives moderades i és 
molt més gran quan es tracta 
de pèrdues severes o profun-
des. 

ENCARA QUE la raó d’aques-
ta associació, entre la pèrdua 
de l’audició i la demència, no 
és concloent i que, evident-
ment no és un únic  factor de-
terminant, les investigacions 

assenyalen que l’esforç de des-
codificar el so satura el cervell 
i, a llarg termini, el fa més vul-
nerable a la demència. 

PER ALTRA BANDA, l’audi-
ció guarda una estreta relació 
amb la memòria. Si el so no 
arriba correctament al cervell, 
les àrees del cervell que s’enca-
rreguen de l’audició i memòria 
saturen la seva capacitat. Les 
parts de la via auditiva central 
que tracta amb la memòria i els 
records poden estar més debi-

litades del que haurien d’estar, 
si la persona no és capaç d’es-
coltar bé. Tanmateix, moltes 
persones amb pèrdua auditiva 
se senten socialment aïllades i 
es tanquen en elles mateixes, 
i això molts cops condueix a 
la soledat i depressió que són 
factors de risc per al deteriora-
ment cognitiu. 

EN LES PERSONES que 
ja pateixen un Alzheimer o 
demència, la pèrdua de l’audi-
ció agreuja els símptomes  i per 
tant  es produeix un empitjora-
ment general de la salut.  

NORMALMENT, la pèr-
dua auditiva es desenvolupa 
lentament i gradualment, i el 
propi cervell té la capacitat de 

compensar i ajustar els can-
vis graduals de l’audició, fet 
que fa que sigui difícil de re-
conèixer-la, sobretot per un 
mateix. En la majoria dels ca-
sos, són els familiars o perso-
nes més properes qui detecten 
una persona amb discapacitat 
auditiva.  Per això es impor-
tant, i recomanem, de revisar 
anualment l’audició, sobretot  
en persones adultes  a partir de 
45 anys d’edat.

DAVANT DE TOT l’exposat, 
podem concloure un cop més 
que és de vital importància la 
prevenció, evitant arribar a ex-
trems més difícils de tractar i 
podent actuar amb el menor 
dels tractaments en el cas de 
necessitar-ho. 

Equilibris emocionals (im)possibles

Alzheimer i discapacitat auditiva

ISA GIMENO ARASA

AUDIÒLOGA

“DIR EL QUE SENTIM.  Sen-
tir el que diem. Concordar les 
paraules amb la vida”, això deia 
Sèneca.

LES EMOCIONS són reac-
cions que tots experimentem: 
alegria, tristesa, por, ira... Són co-
negudes per tots nosaltres, però 
no per això deixen de tenir com-
plexitat. Encara que tots hem 
sentit l’ansietat o el nerviosisme, 
no tots som conscients que, si 
no sabem gestionar bé les emo-
cions, aquestes ens poden com-
portar un bloqueig o fins i tot 
una malaltia. Les emocions són 
mecanismes que ens ajuden a 
reaccionar amb rapidesa davant 
esdeveniments inesperats, fun-
cionen de manera automàtica, 
són impulsos per actuar. Cada 
emoció prepara l’organisme per 
a una classe diferent de resposta. 
Per exemple, la por provoca un 
augment del batec cardíac que fa 
que arribi més sang als músculs 
afavorint la resposta de fugir. Les 
persones mirem sempre de bus-
car l’equilibri emocional, gastem 
molta energia física i emocional 
per aconseguir-ho. És possible 
trobar aquest equilibri emocio-
nal?  

NO ÉS UNA TASCA fàcil d’as-
solir, cal aprendre a fer-ho i en-
tendre que l’equilibri emocional 
està contínuament influenciat 
pel nostre grup social, el nostre 
ambient, les emocions, allò que 
pensem i com ens comportem. 
Si realment volem buscar l’equi-
libri emocional, hem d’entendre 
tot aquest procés. Hem de com-
prendre que els nostres pensa-

ments, emocions i conductes 
estan íntimament relacionats i 
influeixen els uns en els altres. 
Els éssers humans rarament (per 
no dir mai)  tenim pensaments o 
emocions de forma aïllada. Les 
emocions inclouen pensaments, 
aquests desencadenen accions, 
que al seu torn produeixen nous 
pensaments i emocions, i així 
successivament. D’aquesta re-
lació circular podem concloure 
que les emocions estan afecta-
des no només pels pensaments, 
sinó també per les accions.

COL·LOQUIALMENT, diem 
que estem emocionats, quan 
sentim una alegria intensa; tra-
dicionalment, s’ha fet aquesta 
associació i tots ens entenem 
si algú diu que està emocionat. 
També ho diem quan alguna per-
sona plora. En canvi, no se sol dir 
que una persona s’ha emocionat 
quan està furiosa i encara menys 
quan té por. Hi ha un cert con-
sens a l’hora de parlar de quatre 
emocions que són bàsiques: la 
por, la tristesa, l’alegria i la ira. 
Per elles mateixes, les emocions 
no es poden considerar positives 
ni negatives, tampoc neutres. 
Totes són necessàries, perquè 
són reaccions adaptatives del 
nostre comportament i formen 
part de la  nostra vida.

ÉS EVIDENT que es pot viu-

re sense emocions. Però quan 
un reflexiona sobre això, dóna 
la sensació que seria una vida a 
la qual li han amputat  la facul-
tat més àmplia de l’ésser humà. 
Anul·lar les emocions és com 
anul·lar el més transcendent 
de l’ésser humà. Perquè sense 
emocions no podem acumular 
experiències. I per tant, moltes 
vegades no podríem prendre 
decisions, perquè no tindríem la 
visió emocional de les seves con-
seqüències.

“LA FELICITAT esdevé quan 
allò que tu penses, dius i fas es-
tan en harmonia”, deia Gandhi.

SI LES EMOCIONS són 
l’essència del nostre estat d’ànim 
i volem saber què ens passa, què 
hi ha a l’origen del que sentim, 
serà necessari connectar-hi per 
identificar l’emoció bàsica. La 
pregunta íntima seria: “Què sen-
to en aquest moment?” Aquest 
és el primer pas per aprendre de 
nosaltres mateixos. I poder-nos-
ho explicar... serà el segon pas. 
Quan ho podem expressar a par-
tir del nostre potencial interior 
(sigui de manera íntima o com-
partida), aconseguim alliberar 
tensions, tristeses, alegries, sa-
tisfaccions, etc. Això ens perme-
trà canalitzar-ho i poder decidir 
què fem d’una manera cons-
cient. La barrera entre emocions 

i sentiments és difusa i sovint 
s’utilitzen com a sinònims, però 
hi ha alguns matisos que els di-
ferencia, els sentiments són més 
elaborats que les emocions, hi 
participa la ment, tenen més du-
rada en el temps i són més per-
sistents. Amb el sentiment, ens 
fem conscients de l’emoció. Per 
exemple, la pèrdua d’un ésser 
estimat pot provocar intenses 
emocions de tristesa o de ràbia, 
i manifestar-se fisiològicament 
amb llàgrimes, angoixa, etc. Els 
sentiments serien, més aviat, de 
pena, d’injustícia, o de nostàlgia.
 
LES EMOCIONS els pensa-
ments i les conductes, formen 
part d’un procés global i sistè-
mic, no es poden separar, inte-
raccionen i es retroalimenten 
contínuament i amb aquests 
tres elements ens construïm 
psicològicament parlant. A les 
emocions no hi podem accedir 
directament, però sí que podem 
modelar-les a través del pensa-
ment, fent-nos conscients d’allò 
que sentim i com ens compor-
tem.  Allà on sí podem actuar, és 
en la forma d’interpretar la ma-
rea (d’hormones i neurotrans-
missors) que ho desencadena 
tot. Actuant d’una manera o un 
altra.
 
ALLÒ QUE ENS DIEM i ens 
expliquem a nosaltres mateixos, 
les experiències que vivim, el 
sentit que li donem a tot plegat, 
incideix directament en el nos-
tre estat d’ànim, té molta força 
i ens predisposa tant al benestar 
com al malestar. L’experiència 
no és el mateix que el sentit de 

l’experiència. Cada experiència 
viscuda pot tenir més d’un relat. 
La conducta té lloc quan passem 
a l’acció, quan fem alguna cosa, 
davant d’un mateix fet pots de-
manar ajuda o bé aïllar-te; pre-
ocupar-te pels problemes o bé 
ocupar-te de les solucions. Som 
els escultors, els narradors, els 
escriptors... de la nostra vida 
(realitat subjectiva) i la vida pot 
tenir moltes cares i relats. Un 
mateix fet adquireix relats, sig-
nificats i actituds diferents. En 
general, convivim amb totes les 
emocions amb alternança i de 
manera inevitable; per tant, l’es-
tat d’ànim pot ser canviant i là-
bil, però l’experiència de benes-
tar subjectiu és estable, es manté 
en el temps i impregna la nostra 
vida. Després de les adversitats, 
torna la calma.

“EN UN MOMENT prens una 
decisió que t’obliga a prendre’n 
una altra i, en la suma, obtens 
aquest resultat”. Pep Guardiola.

SI ENS HI FIXEM bé, sempre 
hi ha coses positives (agrada-
bles) a l’entorn i si mirem de tro-
bar-les, de dir-nos, malgrat 
això..., evitem el sentiment d’in-
defensió. L’optimisme no és un 
engany i, si ho fos, ho seria al-
menys tant com el pessimisme. 
El got és mig ple i és mig buit. 
Totes les històries estan dins 
nostre. Ningú ens pot obligar a 
pensar de manera determinada, 
podem pensar i escriure el que 
vulguem. En aquest sentit, el po-
der de decisió està a les nostres 
mans. 

TONI PONS

FARMACÈUTIC 

I PROFESSOR
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La Lliga contra el Càncer a 
les Terres de l’Ebre rebutja el 
projecte d’ampliació i reforma 
de l’Hospital de Tortosa Verge 
de la Cinta (HTVC), i reclama 
la construcció d’un nou hospi-
tal per al territori. Durant una 
entrevista a Canal 21 Ebre, el 
delegat de la Lliga, Francesc 
Vallespí, va donar suport a les 
reivindicacions del sindicat 
CATAC-CTS/IAC, que recent- 
ment també ha demanat un 

nou hospital. “Ens vacuna-
ran i ens en sortirem del co-
vid, però el dia que això hage 
passat, aquell mateix dia, als 
CAP i als hospitals continua-
ran diagnosticant malalts de 
càncer. I és molt trist que els 
deixem així, amb un accelera-
dor en quatre anys i amb una 
petita ampliació, en contra del 
que toca a les Terres de l’Ebre, 
que és un hospital com Déu 
mana”, va sentenciar.
A més, Vallespí va dir que el 
projecte de Salut està ple d’in-
congruències i de mancances. 
De fet, va exigir saber si Salut 

ha previst un o dos búnquers 
per als aparells de radioterà-
pia, al nou edifici oncològic 
que s’ha previst al recinte del 
Verge de la Cinta. Vallespí 
també va recordar que els fo-
naments per als búnquers dels 
aparells de radioteràpia són 
molt profunds, i que caldrà fo-
radar el talús de l’hospital al 
costat de la muralla. “Han 
d’afonar fins a baix de tot les 
muralles”, va advertir. “Neces-
sitem dos búnquers. Si no en 
tenim per posar i treure, esta 
ampliació no es pot fer”, va 
concloure Vallespí. 

El sindicat CATAC-CTS/IAC 
va reunir-se el 7 de gener amb 
la gerent de la regió sanitària 
de les Terres de l’Ebre, Mar 
Lleixà, i va demanar-li un nou 
hospital al territori, enlloc de 
les obres i l’ampliació que el 
govern ha previst per als pro-
pers anys a l’actual Hospital 
de Tortosa Verge de la Cinta 
(HTVC). Però Lleixà va res-
pondre que el projecte per 
ampliar i reformar l’hospital 
actual no té marxa enrere. La 
portaveu del sindicat, Cinta 
Sarroca, havia dit que no estan 
d’acord amb les obres d’am-
pliació anunciades per Salut, 
ja que prefereixen que es fa-
cen en una altra ubicació, i no 
a l’actual Verge de la Cinta. 

Segons Sarroca, el projecte de 
Salut no solucionarà els pro-
blemes de falta d’espai i d’ac-
cessibilitat.
Però, segons la directora de 
Salut, la consellera Alba Ver-

gés ja els va explicar quin és 
el projecte de Salut. Una pro-
posta, va reiterar Lleixà, que 
és realista i que es pot realitzar 
en un espai de temps relati-
vament curt, de màxim cinc 

anys. A més, Lleixà va detallar 
que estan treballant perquè el 
Verge de la Cinta puga ser hos-
pital universitari, i va recordar  
que també inclourà el nou edi-
fici oncològic.
El sindicat també va aprofi-
tar la trobada telemàtica amb 
Lleixà per denunciar que els 
preocupa la situació actual del 
magatzem de l’hospital de Tor-
tosa, derivada de l’ampliació 
del servei d’Urgències. Afir-
men que s’ha reduït l’espai i 
l’estoc; que els treballadors es 
troben amb entrebancs per fer 
les tasques, i que s’ha externa-
litat a magatzems privats. Així, 
Lleixà va contestar que ara la 
prioritat és l’ampliació de les 
urgències, i que altres hospitals 
també tenen externalitzat una 
part del servei de magatzem.
Amb tot, el sindicat va dema-
nar a Lleixà que el problema 

del magatzem es contemple 
abans de la futura ampliació de 
l’hospital, perquè es dispose 
d’un magatzem “amb suficient 
espai, estoc adequat i una pre-
visió de material com a mínim 
de 15 dies, com tenen altres 
hospitals”.
Finalment, tot i que el tema 
no depèn d’ella, el sindicat 
també va traslladar a Lleixà 
“el malestar i cansament dels 
treballadors”, als quals, asse-
guren, se’ls han anul·lat per-
misos, tenen períodes de des-
cans insuficients, i se’ls han 
augmentat les càrregues de 
treball per la covid i la con-
tractació precària. 

G.M.
TORTOSA

G.M.
TORTOSA

EL FUTUR DE L’HTVC

Francesc Vallespí, durant l’entrevista. // C21.

Una de les últimes protestes del sindicat CATAC. // CEDIDA.

‘El que ens toca a l’Ebre és un hospital com Déu mana’

El sindicat CATAC-CTS/IAC reclama a 
Lleixà un nou hospital per a l’Ebre

Mira el
vídeo
en este
enllaç



Febrer 2021 // 25cop d’ull

LES PERRUQUERIES i el sector de 
l’estètica ha sortit al carrer per recla-
mar un IVA reduït del 10 per cent. A 
Tortosa, un centenar de professionals 
va concentrar-se el passat 20 de gener 
a les portes de la delegació de la Gene-
ralitat. Reclamen solucions davant una 
situació que, amb la pandèmia, s’ha 
tornat insuportable. 

Els manifestants han explicat que des 
del març passat els ha baixat molt la 
feina i, a més, haver d’assumir el 21% de 
l’IVA els ofega. El sector calcula que des 
de l’inici de la pandèmia han tancat gai-
rebé 11.000 establiments arreu d’Espan-
ya, i pronostica que si no se’ls redueix 
l’IVA al 10% abans de final d’any la xifra 
podria superar els 18.000 negocis.  C.B.

Clam per un IVA més just

Un grup de professionals amb 
diferents perfils, que compar-
tixen el seu compromís amb 
el futur del territori, ha im-
pulsat el Think Tank Terres 
de l’Ebre, que naix per aportar 
opinió i impulsar accions per 
al progrés de les quatre co-
marques. La iniciativa parteix 
d’un procés de reflexió sobre 
les implicacions de la crisi de 
la covid-19 per a les Terres de 
l’Ebre, i el seu manifest en fa-
vor del progrés econòmic i so-
cial del territori.
Un dels seus impulsors, el po-
litòleg Àngel Mesado, ha afir-
mat que el nou col·lectiu tindrà 
un punt de vista estrictament 
tècnic, i que no s’ha creat com 
un grup de pressió per influir 
directament en cap partit po-
lític. “El Think Tank Terres de 
l’Ebre és un laboratori d’idees 
independent, apartidista, i el 
nostre punt de vista és estric-
tament tècnic, professinal i cí-
vic”, ha afirmat Mesado durant 
una entrevista a Canal 21 Ebre. 
“Ho entenem com una contri-
bució cívica al diàleg i al pro-
grés del territori”, ha assegurat. 

“No tenim un interès directe 
en influir en cap partit polític. 
L’interès, si vols, és indirecte”, 
ha afegit: “El que volem és es-
tablir les bases per a un diàleg 
de qualitat, per a un debat de-
mocràtic ric, i que aquí tots els 
actors es posicionen, analitzen 
i participen del debat, i que ge-
neren les millors propostes en 
benefici de tothom”.
Siga com siga, Mesado ha dit 
que ara volen saber quines són 
les propostes dels partits per al 
territori, de cara a les properes 
eleccions al Parlament. Tam-
bé ha detallat que Think Tank 
Terres de l’Ebre ha elaborat un 
DAFO amb els punts forts i els 
febles de les quatre comarques. 
Quant als punts febles que 
s’han identificat, Mesado ha ci-
tat la falta de connectivitat i de 
comunicacions amb els grans 
pols econòmics i de talent pro-
pers, i també una falta d’ambi-
ció en la cultura empresarial. 
“No és que no tinguem bones 
empreses i bons emprenedors, 
que els tenim, però trobem a 
faltar l’ambició i el dinamis-
me empresarial d’altres zones 
properes”, ha dit. A més, també 
s’ha identificat com una feblesa 
el discurs excessivament victi-
mista que sovint es fa des de les 

Terres de l’Ebre. “La reivindi-
cació està justificada, però és 
una oportunitat per al terri-
tori donar-li la volta a aquesta 
actitud mental, i proposar so-
lucions amb una actitud cons-
tructiva i de diàleg”, ha relatat 
Mesado. Segons el fundador de 
Thin Tank Terres de l’Ebre, cal 
de fer ben visibles els actius del 
territori i les oportunitats, els 
punts forts, que són els que els 
inversors exteriors trobaran a 
la regió. Per exemple, estar si-
tuats al centre del corredor del 
Mediterrani, entre Barcelona i 

València, amb una qualitat de 
vida, un entorn natural i uns 
actius de primer nivell, que 
s’han revalorat i potenciat a 
causa de la pandèmia.
Professionals ebrencs de per-
fils diversos han impulsat el 
col·lectiu Think Tank Terres 
de l’Ebre, per aportar opinions 
i impulsar accions per al pro-
grés del territori. El col·lectiu, 
que esta setmana ha posat en 
marxa una pàgina web amb un 
manifest, es defineix com un 
laboratori d’idees a favor del 
progrés econòmic i social de 

les Terres de l’Ebre. El col·lec-
tiu parteix d’un procés de re-
flexió sobre les implicacions 
de la crisi de la covid-19. Al-
tres membres de Think Tank 
Terres de l’Ebre són Marta 
Curto, Joan Estellé, Pere Es-
tupinyà, Ramon Gras, Andreu 
Orte, Josep Sabaté o Matilde 
Villarroya. 

Un grup de professionals impulsa el nou 
col·lectiu Think Tank Terres de l’Ebre
Gustau Moreno
TORTOSA

CRISI ECONÒMICA

Una imatge del riu Ebre, al web del nou col·lectiu. // CEDIDA. 
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 ECONOMIA

Terra Alta Viva retreu al govern català
que no haja frenat la massificació eòlica

El nou col·lectiu Terra Alta 
Viva s’ha presentat en so-
cietat aquest dia dels Inno-
cents amb una paròdia que 
denuncia l’incompliment del 
compromís del Govern d’evi-
tar la massificació eòlica a la 
comarca. Diversos activistes, 
amb mascaretes de les cares 
de diversos consellers i llu-
fes penjades a l’esquena, han 
escenificat, satíricament, un 
discurs anunciant l’aturada 
de nous projectes de cen-
trals a la Terra Alta. Ho han 
fet, precisament, des de la 
zona on es preveu instal·lar 
el parc eòlic Tramuntana 5. 
El moviment vol aplegar les 
persones i sectors que lluiten 
contra aquesta massificació 
i aposten per la protecció de 
l’entorn i el paisatge de la co-
marca com a font de riquesa.
Els activistes del col·lectiu 
han comparegut a la zona 
del coll del Moro de Gande-
sa portant mascaretes amb 
les imatges del vicepresident 
del Govern amb funcions de 
president, Pere Aragonès; el 
conseller de Territori i Sos-
tenibilitat, Damià Calvet; la 
d’Agricultura, Teresa Jordà; 
el d’Empresa i Coneixement, 
Ramon Tremosa; i la seua 
antecessora, Àngels Chacón. 
L’encarregat de llegir el ma-
nifest, però, duia la cara im-
presa del delegat del Govern 
a les Terres de l’Ebre, Xavier 
Pallarès.

“Habitants de la Terra Alta, 
ens trobem en aquest lloc em-
blemàtic per fer saber a tota 
la població i a totes les res-
pectives alcaldies implicades 
que de manera irrevocable: 
queda derogada i anul·lada 
tota implantació de centrals 
eòliques i centrals solars, així 
com la construcció de línies 
elèctriques en tot el territori 
que abasta la Terra Alta, amb 
l’objectiu de blindar una co-
marca ja molt saturada per la 
massificació eòlica”, ha cla-
mat el Pallarès fictici.
El manifest satíric es tancava 
amb l’afirmació que “el Go-
vern hem recapacitat i d’ara 
endavant la Terra Alta ja no 
serà aquell territori abando-
nat per l’administració i que 
només se’n recordaven d’ella 
quan s’havia d’instal·lar mo-
linets”. Just després, els ac-
tivistes s’han girat d’esquena 
per mostrar les característi-
ques llufes del dia dels Inno-
cents enganxades a l’esquena.
Ha estat la primera acció 
del nou col·lectiu, que es vol 
constituir legalment en en-
titat, per denunciar l’incom-
pliment del compromís pú-
blic efectuat fa dos anys pel 
Govern en el sentit d’aturar 
el constant bombardeig de 
projectes eòlics a la comarca. 
De moment, al llarg d’aquest 
2020 tres centrals més han 
obtingut el vistiplau al seu 
emplaçament per part de la 
Ponència d’Energies Renova-
bles i una més està pendent 
de superar el tràmit.
‘Paradís rural’

Terra Alta Viva ha recordat 
que aquest fre havia de per-
metre potenciar i preservar 
la comarca, com a “paradís 
rural”, ajudant i reactivant 
l’economia local, badada en 
l’agricultura, fomentant pro-
ductes com el vi i l’oli així 
com fomentant turisme ru-
ral de qualitat, promovent 
productes locals i protegint 
els espais històrics, especial-
ment, els escenaris de la ba-
talla de l’Ebre.
“Serà la primera de moltes ac-
cions que farem en endavant. 
Engeguem un moviment nou 
al qual s’apunta molta gent 
del teixit empresarial, hosta-
leria, restauradors, pagesos 

i altres moviments que ja hi 
havia a la comarca. Volem fer 
un moviment molt fort per 
plantar cara a tots els projec-
tes que continuen caient a la 
Terra Alta, que ja són molts. 
Ja està molt massificada i no 
necessitem que vinga ningú 
que vinga a plantar cap moli-
net més”, ha raonat el porta-
veu del col·lectiu, Jordi Clua.
El col·lectiu ha avisat que 
l’allau de projectes en marxa 
suposaria una pressió indus-
trial molt forta sobre un te-
rritori que ha valorat l’activi-
tat vitivinícola i turística com 
a aposta de futur. També aler-
ten de les pressions de les 
promotores sobre els propie-

taris perquè signen ràpida-
ment contractes per a perme-
tre la instal·lació i les 
limitacions que troben els 
ajuntaments per frenar 
aquests projectes arran del 
decret 16/2019 que havia de 
regular aquestes implanta-
cions. Clua ha recordat tam-
bé l’existència de diversos 
projectes de centrals solars i 
el projecte d’una línia d’eva-
cuació que creuaria tota la 
comarca. 

ACN
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La captació i retenció de ta-
lent al territori és un dels 
principals reptes que s’ha 
marcat el campus Terres de 
l’Ebre de la URV i recentment 
ha fet un pas important per 
assolir-lo: l’impuls d’Ebre-
Jobs, una borsa de treball 
qualificat en línia, ideada per 
posar en contacte les empre-
ses del territori amb aquelles 
persones formades que estan 
buscant feina. “Fa anys que 
veiem com es queden sense 
cobrir ofertes de treball qua-
lificat al territori i paradoxal-
ment els joves d’aquí acaben 
marxant fora i no tornen. 
Això ens demostra que algu-
na cosa falla i creiem que a 
través d’EbreJobs aquesta si-
tuació es pot revertir”, ha as-
senyalat Xavier Farré, sotsdi-
rector del Campus Terres de 
l’Ebre de la URV.

En aquest moment, EbreJobs 
ja compta amb més de 400 
usuaris, dels quals 76 són em-
preses que ofereixen feina i 
més de 340 són candidats que 
en busquen. Les ofertes de 
feina que publiquen les em-
preses han de requerir perso-
nal qualificat (mínim un Cicle 
Formatiu de Grau Mitjà) i els 
candidats han d’estar en pos-
sessió, com a mínim, d’un tí-
tol d’aquest mateix nivell pro-
fessional. Els dos principals 
instituts de formació profes-
sional del territori, l’Institut 
de l’Ebre, a Tortosa, i l’Insti-
tut Montsià, a Amposta, tam-
bé s’han implicat en l’impuls 
d’aquest projecte, que manté 
la porta oberta a què s’hi pu-
guen afegir la resta de centres 
educatius d’educació supe-
rior al territori. L’objectiu és 
connectar les persones for-
mades amb el teixit socioe-
conòmic del territori.
Paral·lelament, la URV tam-
bé ha signat un conveni de 

col·laboració amb el Depar-
tament d’Educació, concreta-
ment, amb la Direcció Gene-
ral de Formació Professional 
Inicial i Ensenyaments de Rè-
gim Especial per poder millo-
rar l’ocupació a l’Ebre a través 
d’EbreJobs.
Es tracta d’una plataforma 

molt intuïtiva, gratuïta i ober-
ta a tothom, que permet cer-
car feina per famílies profes-
sionals (administració i 
direcció d’empreses, finances, 
logística, informàtica, àmbit 
sanitari, màrqueting...) o per 
municipis. El projecte forma 
part de la plataforma d’inno-

vació EbreBiosfera, una de les 
accions incloses en el Projec-
te d’Especialització i Compe-
titivitat Territorial de la Re-
serva de la Biosfera Terres de 
l’Ebre, PECT EbreBiosfera, 
en el qual també participen 
diversos agents i institucions 
del territori.  

Desestimen el projecte d’un parc solar
i eòlic a l’entorn del canal Xerta-Sénia

La Ponència d’Energies Re-
novables ha emès un informe 
desfavorable a la instal·lació de 
generació híbrida ‘Canal Xer-
ta-Sénia’, un sistema constituït 
per quatre plantes solars fotovol-
taiques (amb una potència pic 
de 19.426 kW) i dos aerogenera-
dors (de 6,8 MW). El document 
assenyala que el parc afectaria 
l’àguila daurada, la cuabarrada 
o el duc, espècies protegides i 
amenaçades, i que els molins de 
vent alterarien el paisatge dels 
Ports. La CHE (Confederació 
Hidrogràfica de l’Ebre), propie-
tària del canal de rec, ha denegat 
l’autorització per posar plaques 
solars. L’òrgan tècnic també ha 
desestimat l’emplaçament d’un 

parc solar a Rasquera, però ha 
donat el vistiplau a un parc solar 
de l’Ametlla de Mar.
La instal·lació híbrida ‘Xerta-Sé-
nia’ s’estenia pels termes muni-
cipals de Xerta, Aldover, Alfara 
de Carles, Roquetes i Tortosa, al 
Baix Ebre. La Ponència d’Ener-
gies Renovables desestima l’em-
plaçament per perjudicis a la 
fauna protegida i amenaçada i 
perquè els dos aerogeneradors 
de la planta alteren “el fons escè-
nic del Parc Natural dels Ports de 
manera irreversible”. Les quatre 
plantes fotovoltaiques (que ocu-
parien 9,73 hectàrees) tampoc 
han rebut l’autorització de la 
CHE, que és propietària del ca-
nal Xerta-Sénia i que argumen-
ta que provocaria “problemes 
tècnics i de manteniment per 
aquest ús a la infraestructura”.
Tampoc ha rebut el vistiplau de 

la Ponència la planta solar foto-
voltaica Amepersol 2, al terme 
municipal de Rasquera, una ins-
tal·lació de 78,46 hectàrees en 
un conjunt de parcel·les al pa-
ratge de la Plana del Burgar. La 
planta solar constava de 100.000 
mòduls fotovoltaics. L’òrgan tèc-
nic descarta l’emplaçament per 
afectacions a espècies de fauna 
amenaçada.
El projecte que ha rebut un in-
forme favorable per al seu em-
plaçament és el parc solar RAS-
PERSOLAR 2 (de 26,43 MW de 
potència), projectat al terme 
municipal de l’Ametlla de Mar, al 
paratge de Sant Jordi, al nord de 
la urbanització de les Tres Cales. 
La superfície ocupada prevista 
per la planta és de 33,06 hec-
tàrees i es dividirà en quatre re-
cintes de mòduls fotovoltaics 
(un total de 52.860) separats.  

ACN
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Canal Xerta-Sénia a Roquetes // EMILIO ZARAGOZA.
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EbreJobs, la borsa de treball qualificat 
que impulsa la URV per retenir el talent
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Unió de Pagesos ha denun-
ciat la greu situació que 
viuen molts pagesos produc-
tors de cítrics a les Terres de 
l’Ebre per l’incompliment 
dels contractes per part de 
les grans empreses com-
pradores. El responsable de 
Sectors Vegetals d’Unió de 
Pagesos, Dani Forcadell, ha 
explicat que la situació està 
afectant principalment als 
productors individuals que 
no pertanyen a cap coope-
rativa. Forcadell ha demanat 
que la Generalitat ho con-
trolee a través del CadeCat, 
el Control de contractes ali-

mentaris.
Unió de Pagesos ha indicat 
que les pèrdues sobre els 
ingressos esperats del cul-
tiu de la mandarina podrien 
superar els 7 milions d’euros 
i deixar 40.000 tones sense 
collir. Aquestes dades con-
trasten amb el bon inici de la 
campanya de cítrics en què 
el preu de taronges i manda-
rines va evolucionar positi-
vament per l’augment de la 
demanda per la covid-19. 
Per tot això, Dani Forcadell 
ha reivindicat el consum de 
cítrics locals i ha demanat a 
la ciutadania que compren 
directament als petits pro-
ductors i pagesos indivi-
duals del territori. 
El sindicat Unió de Pagesos 

reclamarà al Departament 
d’Agricultura que, a través 
del CadeCat i l’Agència 
d’Informació i Control 
d’Aliments, duguen a terme 

una campanya de control 
dels contractes de compra-
venda. 

El pagesos lamenten que 
el pas del Filomena per les 
Terres de l’Ebre ha deixat 
importants destrosses en 
moltes finques d’oliveres. 
Estimen que, si el fred con-
tinua, acabarà matant gran 
part dels arbres. Des del 
sindicat agrari ASAJA recla-
men a les administracions 
solucions immediates per fer 
front a la greu situació que 
patirà el sector, perquè els 
arbres no tornaran a donar 

fruit fins d’aquí a sis anys.
Amb la neu als arbres dies 
després del temporal, el fred 
l’ha transformat en gel i mol-
tes oliveres han quedat mal-
meses i s’hauran de tallar. 
Amb l’agreujant que l’olivera 
no suporta el fred, i que les 
que no han quedat afectades 
moriran. Aquest problema 
arriba en un moment en què 
la campanya de l’oliva ha es-
tat dolenta.
Els pagesos reivindiquen que 
si no se’ls ajuda ho perdran 
tot. A més, alerten de l’acce-
leració del despoblament ru-
ral al territori, sobretot a la 

comarca de la Terra Alta si no 
es fa res.
A causa de la nevada de gener, 
es calcula que un 80% de les 
oliveres a les comarques de la 
Terra Alta, Ribera d’Ebre, 
Priorat, les Garrigues, el sud 
del Segrià i l’Urgell s’han vist 
afectades pel temporal. Des 
d’ASAJA pressionaran perquè 
les administracions actuïn de 
manera immediata. 

Joaquim Domingo
LA FATARELLA

David Benito
ALCANAR

PAGESIA

Imatge d’un camp de cítrics // ARXIU.

Oliveres afectades per la nevada // MANOLO VELÁZQUEZ.
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La programació d’arts escèni-
ques per a la primera meitat 
del 2021 al teatre auditori Felip 
Pedrell combinarà la presència 
d’intèrprets referents del país 
amb representants del món 
cultural de la ciutat i del terri-
tori. Noms com els de l’actriu 
tortosina Alexandra Palomo 
o el de l’actor i pianista David 
Anguera s’uniran als de Maria 
Lombarte o als integrants de 
l’Escola Municipal de Teatre 
de Tortosa, entre altres intèr-
prets locals que també pujaran 
a l’escenari del Felip Pedrell. El 
regidor de Cultura, Enric Roig, 
ha destacat l’aposta perquè la 
programació d’arts escèniques 
reserve espai als autors locals. 
Una voluntat, ha remarcat, que 
forma part dels objectius de la 
Capital de la Cultura Catalana 
Tortosa 2021 de promoure els 
artistes de la ciutat.
Com és habitual, la programa-
ció inclou una proposta plu-
ridisciplinària que combina 
la música, el teatre, el teatre 
familiar i les projeccions au-
diovisuals.

Pel que fa al teatre, el 28 de 
febrer està prevista la repre-
sentació d’’Smiley, després de 
l’amor’, a càrrec de la com-
panyia La Brutal; el 5 de març, 
la companyia Parking Sha-
kespeare porten a l’escenari 
l’adaptació de l’última obra 
del gran referent anglès, ‘La 
tempesta’; el 12 de març, la 
tortosina Alexandra Palomo 
serà una de les protagonistes 
de ‘Les variacions Bilderberg’, 
un espectacle de cabaret escrit 
i amb Oriol Grau de coprota-
gonista; el 25 i 26 de març, el 
protagonisme serà per a l’Es-
cola Municipal del Teatre de 
Tortosa, coincidint amb el Dia 
Internacional del Teatre; el 16 
d’abril arribarà un dels grans 
espectacles de la temporada, 
amb ‘La Cabra o qui és Sylvia’, 
amb un elenc encapçalat per 
Jordi Bosch i Emma Vilarasau; 
tancarà l’apartat teatral ‘De 
què parlem mentre no parlem 
de tota aquesta merda’, de la 
companyia La Calòrica.
Quant al teatre familiar, el 6 de 
febrer està prevista l’obra ‘Lai-
ka’, de la companyia Xiquirri-
teula; el 21 de març, ‘Tempus’, 
interpretada per Joan Fernán-
dez i amb David Anguera al 

piano; i el 18 d’abril, ‘On vas, 
Moby Dick?’, de la companyia 
Centre de Titelles de Lleida.
La temporada també acull quatre 
espectacles de teatre amateur, 
entre març i juny, amb la partici-
pació de la Coordinadora de Tea-
tre Amateur del Baix Ebre.
En l’apartat musical, s’ha pre-
vist el concert ‘Beethoven sim-
fònic, revolució a quatre mans’, 
a càrrec de Maria Lombarte i 
Manel Miró, el 10 d’abril. Com-
pletaran la programació, els con-
certs de la Banda Municipal de 

Música de Tortosa, recitals dels 
membres de l’Escola Municipal 
de Música o el Memorial Mestre 
Monclús, el 19 de juny.
També hi ha lloc per a la dansa, 
el 30 d’abril coincidint amb el 
dia internacional d’esta disci-
plina: es podrà veure l’espec-
tacle ‘A Vore’, amb segell i pro-
tagonisme ebrenc, que fusiona 
la música d’arrel tortosina amb 
diversos estils musicals i crea-
tius. A més a més, la programa-
ció també inclou un espectacle 
de circ, amb ‘Estat d’emergèn-

cia’, el 7 de maig, així com la 
programació mensual inclosa 
al Documental del Mes i del 
Cicle Gaudí.
Pel que fa a les entrades, en-
guany la novetat és que els me-
nors de 25 anys podran anar a 
qualsevol espectacle de paga-
ment per només sis euros. 

LES TERRES DE L’EBRE és on 
més s’usa el català diàriament arreu 
de Catalunya. Amb un 89,6% de 
població que l’utilitza cada dia, és 
l’única regió catalana on la majoria 
de la població (més del 55%) el par-
la gairebé sempre. “És un referent 
d’entorn i de cohesió social que afa-

voreix i facilita la incorporació dels 
ciutadans a la llengua pròpia del 
país”, ha destacat Ester Franquesa, 
directora general de Política Lin-
güística. En canvi, les comarques de 
l’Ebre se situen per darrere de l’Alt 
Pirineu i les Comarques Centrals en 
coneixements lingüístics.  G.M.

Un 89,6% dels ebrencs usen el català

ESPECTACLES

El Felip Pedrell donarà protagonisme a les 
companyies de teatre i artistes locals

 Un moment de l’espectacle Laika. // CEDIDA.
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La delicada situació de la pan-
dèmia a les Terres de l’Ebre ha 
obligat a l’Ajuntament de Torto-
sa a suspendre les fires Expoe-
bre i Festast, així com dels actes 
culturals programats, davant el 
constant creixement de conta-
gis de covid-19 a la ciutat. Entre 

ells destaca el concert inaugural 
de la Capital de la Cultura Ca-
talana 2021 a càrrec del grup 
Buhos.
Segons ha explicat l’alcaldessa 
de Tortosa, Meritxell Roigé, du-
rant la tercera setmana de gener 
s’han produït 228 nous casos 
positius a la ciutat, i l’índex de 
rebrot ha fregat els 1.000 punts. 
És per això que, a banda del 
concert de Buhos que estava 

previst per al divendres 29 de 
febrer, el cicle de cinema Gaudí 
o diversos actes de la Capital de 
la Cultura Catalana han estat 
ajornats. Roigé ja ha avançat 
que la fira bianual Festast, pre-
vista al març, i la fira Expoebre, 
entre finals d’abril i principis de 
maig, queden suspeses davant 
la inexistència de les “condi-
cions” perquè es puguen prepa-
rar i celebrar. 

La tercera onada sacseja la capitalitat de la cultura catalana

C.B.
TORTOSA

Roigé i Roig a la sala de premsa de l’Ajuntament. // CEDIDA.
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Troben 61 fosses en un mas de Móra, 
hospital del front a la Batalla de l’Ebre

El Departament de Justícia, 
a través de la Direcció Gene-
ral de Memòria Democràtica, 
ha localitzat 61 fosses als te-
rrenys del Mas de Santa Mag-
dalena, a la serra de Cavalls, 
als afores de Móra d’Ebre. El 
mas va ser utilitzat per l’exèr-
cit republicà com a hospital 
de guerra durant la Batalla de 
l’Ebre. La majoria de fosses 
tenen unes dimensions de dos 
metres de llarg per mig me-
tre d’ample. Les excavacions 
determinaran si es tracta de 
fosses d’un sol individu o si 
hi ha més d’un nivell d’ente-
rrament. Els arqueòlegs han 
obert, de moment, una fossa 
que és més gran que les altres, 

on fins ara hi han aparegut 13 
individus. Quan acaben esta 
intervenció, excavaran la res-
ta de fosses. Els treballs tam-
bé han permès descobrir un 
dipòsit amb material mèdic 
de l’hospital, com ara tubs o 
ampolletes de vidre.
El Mas de Santa Magdalena 
està ubicat molt a prop d’on 
hi havia el front de guerra i 
funcionava com a hospital de 
triatge. Els metges hi opera-
ven d’urgència els ferits més 
greus. La resta eren traslladats 
als hospitals situats a la rere-
guarda. Hi havia soldats que 
ja hi arribaven morts i d’altres 
que no sobrevivien a les ope-
racions. Els cadàvers s’ente-
rraven en fosses als terrenys 
de la finca. El Mas de Santa 
Magdalena va funcionar com 
a hospital de guerra durant al-

menys l’agost i el setembre de 
l’any 1938. Un dels directors 
va ser el metge neozelandès 
Douglas Jolly, que després 
s’acabaria convertint en un 
professional de referència de 
la medicina de guerra.
L’única pista per intentar 
identificar individus és una 
llibreta on un dels metges de 
l’hospital, el doctor Miquel 
Gras Artero, hi va anotar el 
nom d’una trentena de sol-
dats que van morir durant 
l’estada al Mas. La llibreta 
l’ha facilitat l’associació No 
Jubilem la Memòria, del 
Priorat. 

ACN
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Treballs d’excavació al mas de Santa Magdalena. // ACN.

MEMÒRIA

 CULTURA

Mira el
vídeo
en este
enllaç

Sant Carles de la Ràpita ha 
aconseguit que els oficis vin-
culats a les arts de pesca s’in-
tegren en el repertori d’ofi-
cis artesans de Catalunya. 
L’Ajuntament, amb el suport 
del Museu de les Terres de 
l’Ebre, va iniciar els tràmits 
per incloure estos oficis en el 
repertori. Uns tràmits que es 
remunten a l’any 2016 quan 
l’Associació d’Artesans de la 
Ràpita va sol·licitar a l’Ajun-

tament l’adhesió dels oficis.
Esta inclusió permet reivin-
dicar una feina tradicional, 
de llarga tradició al municipi 
mariner, que més enllà de la 
seua valoració des d’una òp-
tica folklòrica no gaudeix de 
cap mena de reconeixement, 
fins ara. D’esta manera, els di-
ferents professionals passen 
a tenir el reconeixement d’ar-
tesà. A més, la seua inclusió pot 
permetre l’obertura de nous 
camins que ajuden a mantenir 
viu l’ofici a través de la innova-
ció o el treball transversal amb 
altres oficis o disciplines.

Els oficis vinculats a les arts 
de pesca esdevenen la quin-
zena família artesana de tota 
Catalunya, i de moment in-
clouen els oficis d’armador i 
adobadora de xarxes, el de 
nanser o nansera i el de pa-
langrer o palangrera, tot i que 
en el futur es podria ampliar 
amb altres oficis vinculats al 
sector. 

Les arts de pesca s’integren al repertori d’oficis artesans

Albert Pascual
LA RÀPITA

  Detall d’un cosidor de xarxes de pesca. // CEDIDA.
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 PÀGINA ESPECIAL

Aquest any 2021, es realitzaran els tornejos de la quarta 
edició d’aquest certamen, que ja està plenament con-
solidat i compta amb la implicació d’un bon nombre 
de clubs de les Terres de l’Ebre i el Baix Maestrat, tant 
indoor com outdoor, i té periodicitat mensual. Els llocs 
i les dates que acolliran els tornejos s’aniran fent pú-
blics les properes setmanes, tenint en compte l’evolu-
ció de la pandèmia que ha afectat i està afectant a tot 
el teixit esportiu català, el qual, igual que el món del 
pàdel, s’ha mostrat molt reivindicatiu per tal de que el 
Govern flexibilitzi les mesures.
L’Audi sempre reuneix a primeres espases del món del 
pàdel, que estan presents en una competició que en 

aquesta oportunitat espera seguir amb les bones xifres 
de participació del 2020, any en el que tots els tornejos 
van superar amb escreix la xifra de més de cent parti-
cipants en cadascun d’ells. La cita que va comptar amb 
més participació va ser la disputada a les instal·lacions 
del Complex Esportiu Bahia Mar d’Alcanar-Platja, on es 
va reunir l’espectacular xifra de 87 parelles, dividides 
en quatre categories masculines i dos de femenines.
Igual que es va fer en la passada edició, quan les au-
toritats pertinents donin llum verda a la represa de 
les competicions, l’organització de l’Audi Pàdel Series 
s’encarregarà de que els tornejos es desenvolupin amb 
totes les mesures de seguretat pertinents. 

El circuit Audi Pàdel 
Series 2020 es veu 
afectat per la situació 
provocada per la 
pandèmia.   
Les circumstàncies sanitàries 
van obligar a reprogramar 
alguns tornejos, però final-
ment, gràcies a l’esforç dels 
organitzadors i els clubs, 
aquest certamen va poder 
tirar endavant amb gran èxit 
de participació a les dife-
rents categories establertes 
en la competició masculina 
i en la femenina. També un 
bon nombre d’incondicionals 
d’aquest esport van visitar les 

instal•lacions dels clubs par-
ticipants per veure les juga-
des espectaculars que sem-
pre deparen els tornejos. 
L’any passat, el circuit va pas-
sar amb èxit per l’I am Pàdel 
d’Amposta, l’Ebre Pàdel de 
Deltebre, el Bama Beach Club 
-Camping l’Ampolla, l’Indoor 
Vinaròs, el CT Benicarló, el 
Complex Bahia Mar-d’Alca-
nar-Platja, el CT Ulldecona i 
el CE Amposta. 

MÀSTER 2020

Audi Pàdel Series 
2021 Edition

TORNEM AMB MÉS 
FORÇA QUE MAI
Tot i els entrebancs que es van haver de superar al 2020,
aquest 2021, l’Audi tornarà amb força quan l’evolució
de la pandèmia ho permeti, amb la celebració del 
Màster 2020 a les instal•lacions del Win Tortosa. Aquest
torneig, en el que s’havien de reunir els millors jugadors
i jugadores de l’any passat, no es va poder celebrar a causa 
de la situació provocada pel coronavirus. 
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La Real Federación Española 
de Futbol desitja que s’acabi 
de disputar la Primera Ca-
talana, en la que militen la 
UE Rapitenca, el FC Ascó i 
el CF Gandesa. La manera de 
fer-ho possible seria donar 
a aquesta categoria la consi-
deració de nacional (només 
aquesta campanya), igual 
que la Tercera Divisió, que 
s’està disputant. D’aquesta 
manera, es podria reempren-
dre la lliga i produir-se des-
censos de Tercera Divisió a 
Primera Catalana i ascensos 
de Primera Catalana a Ter-
cera Divisió. Aquesta mesura 
s’extendria a totes les cate-
gories immediatament infe-
riors a una categoria d’àmbit 
nacional. 
Precisament, fa uns dies, els 
clubs de Primera Catalana 
van adreçar una carta a la 
Federació Catalana de Fut-
bol per tal d’insistir amb el 
que ja van proposar al da-
rrer comunicat. Les entitats 
van explicar que la represa 
de la competició tenia com a 

data límit el cap de setmana 
del 27/28 de febrer segons el 
nou calendari establert per 
la pròpia FCF, i que s’hauria 
de poder permetre entre-
nar amb totes las garanties 
(mobilitats, grups bombolla, 
disputa de partits amistosos 
i les 4/6 setmanes que re-
comana la pròpia RFEF per 
vetllar per la salut dels juga-
dors) com a límit el dia 1 de 
febrer.
La Primera Catalana també 
exposava que “en el cas que 
no fos possible, demanem 
a la FCF que decrete ja la 
suspensió o declare nul·la la 
competició”. 
La resta de qüestions esmen-
tades eren: donar suport a 
qualsevol competició no ofi-
cial que la FCF tingui a bé or-
ganitzar un cop s’aixeques-
sin les restriccions; que un 
cop es prengués la decisió, es 
consensués amb els Clubs les 
qüestions econòmiques que 
es derivessin, i que el Fut-
bol Base pogués jugar algun 
tipus de competició, quan es 
donin les condicions.
D’altra banda, pel que fa a la 
Segona Catalana, la Tercera 
Catalana i la Quarta Catala-

na, la data límit per veure si 
es disputen seria el 7 de fe-
brer. Si finalment es declara 
nul·la la temporada en aques-
tes tres categories, no hi hau-

ria descensos de Primera Ca-
talana a Segona Catalana. La 
Federació Catalana de Futbol 
està a expenses de celebrar 
una junta directiva .

La plantilla de la UE Rapitenca en una imatge d’arxiu.// FACEBOOK UE RAPITENCA.

E
ESPORTS

L’ulldeconenc Aleix Garcia es 
va incorporar al mercat d’hi-
vern a l’Eibar de la Primera 
Divisió, després del seu pas 
pel Dinamo de Bucarest, equip 
al que el migcampista faldut 
havia arribat a principis d’oc-

tubre. La seua experiència a 
Romania no va ser l’esperada, 
ja que el del Montsià va patir 
l’incompliment de promeses 
econòmiques. Aleix explica 
que afronta aquesta nova etapa 
amb “moltíssimes ganes. Ho 
donaré tot per l’Eibar”. 
Ara, el futbolista d’Ulldecona 
té una magnífica oportunitat 
per endavant per seguir dea-

mostrant la seua qualitat en un 
equip que lluita per escalar po-
sicions per evitar caure en la 
zona de descens de la taula 
classificatòria. A part de la lli-
ga, l’Eibar també ha competit 
en la Copa del Rei, on va caure 
eliminat pel Navalcarnero de la 
Segona B, després de perdre de 
manera sorprenent per 3-1 als 
setzens de final. 

L’ulldeconenc Aleix Garcia s’incorpora a l’Eibar 

V.M.
ULLDECONA

Aleix Garcia es va incorporar a l’Eibar. // QUIM GARCIA

El Club Patí l’Ametlla de Mar està 
pendent de l’evolució de la pandè-
mia, però té molts projectes il·lu-
sionants entre mans que tiren en-
davant, destacant la creació d’una 
escola de patinatge i la posada 
en marxa de dos equips d’hoquei 
patins. Mentre espera a veure què 

depara el 2021, l’entitat calera va 
realitzar un stage nadalenc en el 
que van participar més d’una quin-
zena de nois i noies, una xifra més 
que notable. L’stage es es va cele-
brar sempre amb totes les mesures 
de control, seguretat i higiene per-
tinents.   

Èxit de l’stage del CP l’Ametlla de Mar

ESPORTS

La Federació Espanyola de Futbol vol 
que s’acabi de disputar la 1a Catalana
Vicky Maigí
TORTOSA

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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El ciclista canareu Edu Pra-
des estarà uns tres mesos 
de baixa, després de fractu-
rar-se el fèmur, el passat 9 de 
gener, fent esquí de muntan-
ya. Cal recordar que Prades, 
ex corredor de Movistar, ha-
via fitxat aquesta temporada 
per l’equip francès del Delko 
per les dues pròximes tem-
porades. Prades va ser operat 
i no va poder debutar amb el 
seu nou equip al GP La Mar-

sellesa, que s’havia de cele-
brarà el dia 31 de gener.El 
ciclista del Montsià explica-
va a les seues xarxes socials 
que “el que ha passat és mala 
sort. L’esquí de muntanya és 
un gran complement; sem-
blant cadena muscular, fàcil 
transició, treball de la part 
superior, altura…i molts dies 
menys perillós que les carre-
teres. Mai saps on i com et 
pots lesionar”..
El canareu es recupera fa-
vorablement d’aquest con-
tratemps i està il·lusionat en 
aquesta nova etapa al Delko. 

Prades afirma que “aquesta 
formació m’ofereix un ca-
lendari adequat a les meues 
característiques”
El director esportiu de 
l’equip francès, Philippe 
Lannes, va donar la benvin-
guda a Edu explicant que té 
un esperit competitiu i té 
més perfil de líder a un Pro 
Team que de lloctinent a un 
World Tour. Lannes també 
apuntava que li proporcio-
naran mitjans dignes d’un 
equip World Tou i que esco-
lliran curses en les que pu-
gue mostrar el potencial. 

El bàsquet començarà al març, si les 
condicions sanitàries ho permeten

 Si l’evolució de la pandèmia és bona, s’iniciaran 
les lligues de No promoció i les de Promoció

 La Federació ha anunciat que no hi haurà ni 
ascensos ni descensos, de manera general

Davant la prolongació co-
municada pel Govern de les 
mesures per a la contenció 
de la Covid-19, i malgrat 
tenir els calendaris de No 
Promoció i Promoció ja pu-
blicats, la Federació Cata-
lana de Basquetbol (FCBQ) 
ha establert unes noves 
dates d’inici de les compe-
ticions. Les competicions 
de no Promoció s’iniciaran, 
si es donen les condicions, 
els dies 6 i 7 de març, i les  
competicions de promoció 
els dies 13 i 14 de març.
L’objectiu bàsic en l’es-
tabliment de l’inici de la 
temporada 2020-2021 a ni-
vell competitiu en el mes 
de març és que els i les es-
portistes tinguin el període 
de preparació suficient per 
reiniciar l’activitat, reduint 
al màxim el risc de lesions 
per un retorn no prou 
preparat; d’altra banda, 
d’aquesta manera, també 
es proporciona als Clubs i 
Entitats temps per reorga-
nitzar administrativament 
la ubicació de partits, en 
funció de les noves disposi-

cions horàries
L’FCBQ restarà pendent a 
les indicacions sobre l’evo-
lució epidemiològica, 
anunciades pel Govern, per 

anar informant i comuni-
cant, als Clubs i Entitats 
afiliades a la Federació, al 
respecte de la confirmació 
de la jornada d’inici de les 

competicions de la tempo-
rada 2020-2021, confiant 
en què em les noves dates 
establertes es puguin dis-
putar els primers partits. 

El món del bàsquet, com 
passa en altres disciplines 
esportives, intenta sobre-
viure enmig d’una situació 
complicada. 

V.M.
TORTOSA

Imatge d’arxiu d’un partit del sènior masculí del Club Bàsquet Cantaires Tortosa. // FACEBOOK CB CANTAIRES TORTOSA.

El ciclista canareu Edu Prades. // CEDIDA.

Edu Prades es fractura el fèmur
Redacció
ALCANAR
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Els escacs aposten per la via online
 Durant tres caps de setmana, s’ha celebrat 

amb èxit el Català d’Escacs Llampec per Equips
 La competició, organitzada per la Federació 

Catalana, ha comptat amb escaquistes ebrencs

Al mes de gener es va donar 
el tret de sortida a les compe-
ticions oficials d’escacs. Si bé 
la COVID-19 no va permetre 
començar amb la Copa Tarra-
gona o amb la Lliga Catalana 
d’Escacs com és habitual, els 
escacs van fer servir la mo-
dalitat online per iniciar la 
competició. Mentre les pro-
ves presencials s’estan pro-
gramant per la primavera, la 
Federació Catalana d’Escacs 
va organitzar el Campionat 
de Catalunya d’Escacs Llam-
pec per Equips Online. 
Els escacs llampec són parti-
des a ritme ràpid, en aquest 
cas a partides de 3 minuts 
més increment de 2 segons/
jugada. Aquest ritme de joc 
té dues virtuts: la primera és 
que dificulta molt l’ús de pro-
grames informàtics per aju-
dar en la partida, i la segona 

és que permet realitzar mol-
tes partides mentre es desen-
volupa la jornada del torneig, 
que té dues hores de duració.
Així doncs, fins a 100 equips 
d’arreu de Catalunya, repar-
tits en 10 grups, es van orga-
nitzar per jugar els dies 17, 24 
i 31 de gener, i competir  a la 
plataforma d’escacs online 
lichess.org. Cada equip poia 
competir amb el nombre de 
jugadors que vulgués, si bé 
només puntuaven els 4 mi-
llors, amb l’excepció que no 
podien jugar contra un com-
pany d’equip. Entre els esca-
quistes que van ser presents 
en aquest Català tan especial 
hi va haver un gran nombre 
de representants de les Te-
rres de l’Ebre.
Aquest campionat per equips 
online va demostrar ser una 
competició força exigent en 
la que es van poder veure par-
tides de gran qualitat dintre 
d’una disciplina esportiva 
amb molts adeptes.  

Redacció
TORTOSA

I Una de les participants al Campionat de Catalunya d’Escacs Llampec per Equips Online. // CEDIDA. 

ESPORTS

La cinquena edició del Duat-
ló de Garcia, organitzat per 
Òscar Griñó, Ivan Castellví i 
Oriol Masip, s’havia de cele-
brar el 7 de febrer, però s’ha 
ajornat fins al 28 de març, a 
causa de les restriccions de 
la pandèmia i les mesures de 
mobilitat. Òscar Griñó parla 
de l’ajornament que s’han vist 
obligats a fer, veient la situa-
ció provocada per l’evolució 
de la pandèmia: “vam anun-
ciar a les nostres xarxes so-
cials que no es podrà celebrar 
el Duatló de Garcia el dia que 
havíem previst inicialment. 
Vam prendre aquesta decisió 
perquè tenim participants de 
fora del municipi i de fora de 
Catalunya i no teníem mane-
ra de fer-los un certificat de 
mobilitat per a garantir-los 
que podrien venir a prendre 

part en la prova que celebrem 
anualment”. Òscar segueix 
explicant que “ demanem mil 
disculpes per les molèsties 
ocasionades a totes les perso-
nes que s’havien inscrit. Ja sa-
bem que tenieu moltes ganes 
de competir, després d’un any 
complicat, però us donem un 
parell de mesos més per a que 
us pogueu entrenar de valent, 
que vingueu més forts. Espe-
rem que el dia 28 ens deixen 
celebrar el Duatló que com ja 
sabeu és molt especial. Ens 
veurem a finals del mes de 
març amb més ganes i amb 
més il·lusió”.
La important prova, que ha-
via de reunir entre 150 i 200 
participants, quan es celebri, 
comptarà amb totes les mesu-
res de seguretat pertinents 
per a tots aquells que hi pren-
guen part. Els premis s’aniran 
donant a mesura que arribin 
els tres primers classificats de 
cada categoria per evitar 
aglomeracions. 

Redacció
BATEA

 Dos dels participants en la passada edició del Duatló de Garcia.// FACEBOOK DUATLÓ GARCIA.

El Duatló de Garcia s’ajorna fins al 28 de març
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Marc Martí, bronze als 50 braça
 El nedador del Club Natació Amposta va fer 

podi a l’Open Internacional de Catalunya
 Altres components de l’entitat van prendre part 

en la cita, demostrant el seu enorme potencial

Marc Martí, component del 
Club Natació Amposta, va 
guanyar la medalla de bronze 
als 50 metres braça (29.68) en 
categoria absoluta de l’Open 
Internacional de Catalunya 
que es va disputar a Terrassa, 
amb totes les mesures de segu-
retat pertinents. A més, en 100 
braça va ser novè amb 1.07.2.
L’entitat ampostina va tenir 
una bona representació en 
aquesta cita, i en categoria jú-
nior, Alba Silva va ser quarta 
als 50 lliures (28.25) i els 50 
braça (35.21); cinquena en els 
100 braça (1.17.85) i onzena en 
els 100 lliures (1.02.58). Tam-
bé en júnior, Fiona Vizcarro 
va firmar la cinquena plaça en 
els 50 braça (36.02); va ser oc-

tava en els 100 braça (1.19.28) 
i quinzena en els 50 lliures 
(29.07); mentre que Carla Mar-
tí va finalitzar setena en els 50 
braça (36.77) i en els 100 braça 
(1.19.14) i va ser novena en 
els 200 braça (2.53.99); Marc 
Duch va ser 21è en els 100 
braça (1.13.53); 23è en els 50 
braça (33.48) i en els 200 braça 
(2.42.64)i 34è en els 200 estils 
(2.31.04).
També cal destacar que en la 
categoria absoluta, Pol Conesa 
va ser desè en els 50 esquena 
(28.13); onzè en els 50 papa-
llona (26.1); tretzè en els 100 
esquena (1.01.17) 24è en els 50 
lliures (24.91); 32è en els 100 
lliures (54.07) i 37è en els 100 
papallona (1.00.5).
El club ampostí també va com-
petir en la modalitat de relleus 
en diferents proves, mostrant 
el seu bon nivell. 

Vicky Maigí
AMPOSTA

El Club Natació Amposta va competir a l’Open Internacional de Catalunya. // CN AMPOSTA.

NATACIÓ

Al mes de juliol del 2019, Toni 
Gerona va aterrar al Chartres, 
equip que milita a la màxima 
categoria de l’handbol mascu-
lí a França, i on està realitzant 
un magnífic treball desde que 
va arribar. El club francès ha 
anunciat la renovació del tèc-
nic tortosí per dos temporades 
més, fins al juny de l’any 2023.
La campanya passada, el Char-
tres va acabar desè i aquest any 

es troba amb un bon coixí res-
pecte a la zona de descens, que 
vol evitar per mantenir-se din-
tre de la categoria.
D’altra banda, Toni Gerona va 
començar de la millor mane-
ra possible la seua trajectòria 
amb Sèrbia, combinat del que 
és seleccionador i amb el que 
ha disputat ja alguns partits del 
Preeuropeu. En la doble con-
frontació amb França, els bal-
cànics van guanyar el primer 
partit 27-24 i va empatar a 26 
gols; mentre que davant Grècia 
van vencer 31-21.

El preparador de la capital del 
Baix Ebre es mostra il·lusionat 
en els dos projectes en els que 
podrà seguint demostrant la 
seua qualitat, com ja ha fet en 
altres etapes de la seua llarga 
trajectòria professional. Gero-
na té una àmplia experiència i 
s’ha fet un nom des de fa temps 
dintre del món de l’handbol 
d’èlit. 

El tortosí Toni Gerona renova amb el Chartres francès

V.M.
TORTOSA

L’entrenador tortosí Toni Gerona. // CEDIDA.

Mira el
vídeo
en este
enllaç

Albert Montañés ‘tornarà’ ofi-
cialment a les pistes de tennis. 
El rapitenc, que es va retirar 
fa tres anys, té previst jugar el 
Campionat d’Espanya absolut 
per equips masculí amb el Club 
Tennis Tarragona. La cita serà 
del 3 al 6 de novembre i Monta-

ñés disputarà les eliminatòries 
amb l`entitat tarragonina, que 
ha apostat pel seu fitxatge amb 
l’objectiu d’aconseguir la per-
manència a la màxima catego-
ria del tennis nacional, després 
d’assolir l’ascens i el títol de 
Segona Divisió el passat mes 
d’octubre, imposant-se a la fase 
final al CT Zaragoza per un re-
sultat definitiu de 5-2. 

Cal dir que Montañés, tot i por-
tar tres anys inactiu com a ju-
gador professional, està en un 
bon estat de forma. El del 
Montsià va ser tennista profes-
sional a l’ATP amb diversos 
tornejos guanyats al llarg de la 
seua trajectòria i victòries de 
prestigi contra grans jugadors, 
amb el que serà un reforç de 
luxe per al CT Tarragona. 

Montañés tornarà per disputar l’Estatal per equips

V.M.
LA RÀPITA

El rapitenc Albert Montañés. // FACEBOOK ALBERT MONTAÑÉS.
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Avui us porto una 
recepta que us pot 
servir per l’aperitiu 
d’un dinar de Festa 
Major de Sant Blai o de 
La Candelera. Alguns 
pobles de les nostres 
Terres de l’Ebre les 
celebraran aquest mes!

Un dels ingredients és 
l’anguila fumada del 
nostre Delta. L’altre 
són els tomàquets 
confitats que vaig 
aprendre a fer fa poc 
d’una amiga bloguera 
i que estic convençuda 
que us agradaran. Us 
aconsello que sempre 
en tingueu algun potet 
al rebost! 

Com podreu 
comprovar, la proposta 
no té cap complicació.”

Tapa d’anguila fumada i 
tomàquets confitats

Per Lurdes Sanchís

LA CUINA DEL

DELTA

Cóc de 
maçana

Ingredients
·  125 ml d’aigua infusionada 
amb una pell de llimona, una 
branca de canyella i un grapat 
de matafaluga
 ·  125 ml d’oli d’oliva suau 
 ·  75 grs de sucre 
 ·  10 grs de llevadura fresca 
 ·  1 ou 
 · Pell de llima ratllada 
 · Farina (la que entre)
 · Sucre per escampar per da-
munt la massa 
·  Canyella en pols 
· Unes gotes d’anís (opcional)

Elaboració
Desfeu la llevadura amb una mica de 
la infusió de matafaluga. En un bol, 
bateu els ous amb el sucre, afegiu 
l’oli, reservant-ne una petita part 
per al final. Incorporeu la llevadura, 
la resta d’infusió i la pell de llima 
ratllada. Afegiu la farina poc a poc 
fins aconseguir una massa amb prou 
consistència. Damunt del pedrís, 
afegiu la mica d’oli que heu reservat 
i el barregeu amb la massa. Feu una 
bola amb la massa i la deixeu reposar, 
en un bol fins que doble el volum. 
Renteu i netegeu de cor i llavors les 
maçanes. No s’han de pelar. Agafeu 
una llauna per anar al forn i unteu-la 
amb una mica d’oli. Repartiu la massa 
per tota la llauna, que no quede molt 
de gruix perquè creix al coure’s. 
Cobriu la massa amb una fina capa 
de sucre i després espolseu una 
mica de canyella en pols. Repartiu 
les maçanes, per acabar, espolseu 
una mica més de sucre, canyella en 
pols, una miqueta de farina i un raig 
d’oli d’oliva i si us agrada, unes gotes 
d’anís.  Forn, a uns 170º, aprox. uns 
25/30 minuts.

INGREDIENTS
• anguila fumada
 • tomàquets confitats
•  un bon oli d’OVE, 

• sal 
•  un polsim de pebre mòlt. La 
quantitat...segons el vostre gust: 
si us agrada que hagi més anguila 

que tomàquet, si us agrada al 
revés, si us agrada que hagi la 
mateixa quantitat...

ELABORACIÓ
PER FER ELTS 
TOMÀQUETS CONFITATS: 
Necessitem tomàquets pera, 
oli d’OVE, sal i sucre. Peleu 
els tomàquets i talleu-los 
per la meitat. Disposeu-
los en una safata de forn i 
empolvoreuvereu-los amb 
sal i sucre i un bon raig d’oli 
d’OVE. Enforneu-los tres 
hores a 120º. Una vegada 

estiguin freds, retireu les 
llavors i reserveu-los per 
consumir-los de la manera 
que més us vingui de gust. 

PREPARACIÓ DE LA TAPA: 
1. Trossegem amb cura 
l’anguila fumada. Reservem 
en un bol. 
2. Disposem els tomàquets 
confitats en un plat i  amb 
l’ajuda d’una forquilla, 

aixafem els tomàquets 
confitats. Els passem al bol 
que tenim reservat amb 
l’anguila. 
3. Aboquem un bon raig d’un 
bon OVE, empolvorem amb 
una mica de pebre mòlt i ho 
barregem molt bé. 
4. Ho podem presentar en 
una torradeta de pa o en una 
tartaleta salada. 

LA CUINA DE L'OLGA
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Els usuaris clamen contra WhatsApp
La multinacional americana Facebook, propietària de 
la coneguda aplicació de missatgeria WhatsApp ha in-
tentat implantar en aquestes últimes setmanes unes 
noves polítiques de privacitat, fet que a causat un efec-
te bumerang a una gran part dels seus usuaris que han 
reaccionat amb una fuga massiva cap a altres alternati-
ves. Així, l’aplicació Telegram ha informat superar els 
500 milions d’usuaris, mentre que Signal, un altre dels 
rivals forts, ha aconseguit més de 50 milions de des-
càrregues en només tres dies.
Amb un historial ple d’escàndols en els darrers anys, 
Facebook està rebent les conseqüències dels seus per-
versos moviments i, diàriament, milers i milers d’usua-
ris asseguren esborrar WhatsApp dels seus dispositius. 
La culpa, la nova política de privacitat que pretén im-
plantar utilitzant diferents dades personals com la ubi-
cació dels usuaris, els contactes, el temps de connexió 
o els estats amb la resta del conglomerat de serveis de 
la matriu americana. La idea és recopilar el màxim de 
dades possible i rendibilitzar d’alguna forma els prop 
de 20.000 milions de dòlars que en el 2014 va inver-
tir en l’adquisició de l’aplicació nº1 mundial en quant a 
nombre d’usuaris.

La normativa europea ens protegeix. Coneguda com 
GDPR, és una eina creada per tots els membres de la 
Unió Europea i que escrupolosament vigila tots aquests 
moviments que afecten a la privacitat dels ciutadans. 
Però els escàndols dels darrers anys, molts d’ells fre-
gant o fins i tot traspassant la il·legalitat, ha enfurismat 
i força a la comunitat, ja de per sí molt sensibilitzada, 
fet que ha acabat amb una revolta digital que ha causat 
la migració cap a altres serveis, que tot sigui dit, en el 
cas de Telegram o Signal, aporten funcionalitats més 
avançades i segures que l’app de WhatsApp.
Però, fora els termes legals, quines avantatges ofe-
reixen Telegram o Signal envers WhatsApp? Desta-
quem les principals:
- Seguretat. No s’ha pogut demostrar, però sembla fia-
ble que el sistema d’encriptació de missatges de What-
sApp ha estat desxifrat per alguna empresa de segu-
retat israeliana. En quant a Telegram  o Signal, fins el 
moment, no hi ha coneixement d’aquesta possibilitat, 
semblen més segures.
- Actualitzacions. Quant parlem de noves prestacions, 
WhatsApp és mou com un autèntic dinosaure, no així 
Telegram o Signal que aporten noves funcionalitats de 

forma regular.
- Falta de transparència. WhatsApp és una aplicació de 
codi tancat (API), Telegram permet accedir a la seva 
API i això li dona total transparència a la comunitat.
- Historial. Telegram manté els historials al núvol amb 
el pas del temps, mentre que WhatsApp sincronitza 
amb el mòbil i és difícil de recuperar documents i fotos 
antics.
- Sincronització al núvol. WhatsApp és lent en l’apli-
cació Web, Telegram i Signal són instantànies des de 
qualsevol dispositiu, ja sigui ordinador, tableta o el mò-
bil, i també es pot sincronitzar amb Android i IOS de 
Apple o amb Windows i Linux. Canviar de dispositiu 
és senzill i transparent.
En definitiva, tot aquest revolt ha provocat que Face-
book reconsideri la implantació d’aquestes noves polí-
tiques, la fuga d’usuaris ha estat molt gran i de moment 
ha tingut que retrocedir els seus propòsits. En tot cas, 
usar qualsevol aplicació per comunicar-se, serà una 
elecció personal de cadascú i en aquests temps de con-
finament, segur que més d’un estimat conegut nostre 
agrairà una trucada telefònica a l’estil del que hem fet 
tota la vida.

per Jaume Querol

El diari britànic ‘The Guar-
dian’ ha reconegut la Via Ver-
da del Val de Zafán com un 
dels millors descobriments 
turístics del 2020. L’article, 
que recull una vintena de des-
tinacions turístiques, la majo-
ria del Regne Unit, però també 
espais naturals i culturals de 
països com Àustria, França o 
Eslovàquia, sosté que l’anome-
nada ‘Green Way’ és una de les 
rutes cicloturístiques més “es-
pectaculars i impressionants” 
que es poden trobar a Espanya.
Al text signat pel periodista 
Lois Pryce s’explica el reco-
rregut per esta antiga línia de 
ferrocarril de 168 quilòme-
tres entre la Puebla de Híjar i 

Tortosa, convertida des de fa 
uns anys en via cicloturista, la 
segona més llarga de l’Estat. 
Pryce descriu que la via des-
cendeix “suaument des de les 
planes altes de l’Aragó i Cata-
lunya fins a arribar al riu Ebre, 
a la ciutat romana de Tortosa”.
L’article també destaca que 
pel recorregut de la Via Ver-
da es poden veure parcs na-
turals com el dels Ports, “amb 
els seus penya-segats de pedra 
caliza que recorden l’oest dels 
Estats Units”.
A més d’espectaculars parat-
ges, el periodista britànic, que 
va viatjar amb la seua dona, 
també valora molt positiva-
ment la reforma de les anti-
gues estacions “que s’han con-
vertit en bars i cafeteries”, i les 
piscines naturals de zones com 
els Estrets d’Arnes o la Font-

calda que “ofereixen banys im-
provisats”.
“Submergiu-vos en túnels fos-
cos, sobre viaductes i més enllà 
d’ermites medievals. Tot això 
ho transforma en un viatge im-
pressionant”.
Des del Consell Comarcal del 
Baix Ebre afirmen que la pu-
blicació al diari britànic con-
tribuirà a situar la Via Verda 
del Val de Zafán al mapa inter-
nacional de rutes cicloturís-
tiques i atreure més visitants, 
un dels objectius del govern 
comarcal per fer créixer i des-
estacionalitzar el turisme al 
Baix Ebre.

Un diari de Londres reconeix la Via Verda com un 
dels millors descobriments turístics del 2020
Sílvia Alarcón / Albert Pascual
TORTOSA

Imatge d’uns ciclistes per la Via Verda a Aldover. // CEDIDA.

LA PLATAFORMA de verifica-
ció Verificat, és la primera de les 
seues característiques al Cata-
lunya, sense ànim de lucre, busca 
combatre la desinformació que 
circula per internet a través del 
fact-checking i l’educació. Veri-
ficat es dedica a contrastar amb 
fets i dades el discurs polític i les 

informacions que circulen a les 
xarxes socials.
La desinformació circula per les 
xarxes socials, la missatgeria mò-
bil i també arriba als mitjans de 
comunicació. Per este motiu, la 
plataforma Verificat comprova 
amb fets objectivables totes estes 
informacions virals.   D.B.

Verificat per combatre la desinformació

FEMINISME

D
DIVERS

Mira el
vídeo
en este
enllaç
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Canal 21, la televisió de les 
Terres de l’Ebre, ha reunit 
una mitjana de 37.761 es-
pectadors diaris entre el 
dissabte 19 de desembre i 
el diumenge 10 de gener. 47 
de cada 100 habitants de les 
quatre comarques de l’Ebre 
en algun moment del dia du-
rant estes vacances de Nadal 
han vist la programació de 
Canal 21 Ebre.
La televisió de referència al 
territori no ha parat durant 
estes setmanes. L’equip dels 
informatius ha continuat 
portant a les llars ebrenques 
l’actualitat de proximitat 
ininterrompudament.
La programació, però, també 
ha sigut entreteniment amb 
l’aposta pel cinema fami-
liar que ha tingut bones da-
des d’audiència en les seues 
emissions a les 16 i 22 hores. 
Més de 10.000 espectadors 

han seguit la proposta de ci-
nema en les diferents emis-
sions de nit.
Canal 21 Ebre també ha par-
ticipat en les diferents emis-
sions que ha ofert la Xarxa 
de  Televisions Locals amb 
continguts de qualitat. La nit 
de Cap d’Any, 9.924 persones 
van elegir seguir Canal 21 i 
la Xarxa per deixar enrere el 
2020 i saludar l’any nou.
Donada la situació d’excep-
cionalitat per la pandèmia, 
per primer cop, Canal 21 
Ebre va retransmetre en di-
recte una cavalcada dels Reis 
d’Orient. Va ser des del parc 
dels Xiribecs d’Amposta on 
centenars de xiquets van re-
bre als Reis en un espectacle 
de llum i color adaptat a la 
situació sanitària. 11.843 es-
pectadors van seguir el pro-
grama en la seua emissió en 
directe.
A banda, durant estes festes 
de Nadal, Canal 21 també ha 
recuperat alguns dels mi-
llors continguts enregistrats 

a peu de carrer durant l’any 
en l’espai #Docu21 que des-
prés de festes ha seguit amb 
especials com “Del Glòria 
al Filomena. 1 any després” 
coincidint amb l’aniversari 

del temporal que tot just fa 
un any, va afectar greument 
el delta de l’Ebre, i pocs dies 
després de la primera borras-
ca del 2021 que va deixar fins 
a mig metre de neu a la Terra 

Alta, i va tornar a trencar la 
barra del Trabucador.
Tots els programes emesos 
durant les festes de Nadal els 
podeu trobar a la carta a la 
web canal21ebre.com.  

 DIVERS

La programació de Nadal de Canal 21 Ebre
reuneix més de 37.000 espectadors diaris

Sílvia Alarcón presentant la Cavalcada de Reis d’Amposta. // EMILIO ZARAGOZA.

Redacció
TORTOSA

PROGRAMACIÓ DE CANAL 21 EBRE La televisió d'aquí, feta aquí.
DILLUNS

06.30 Fem una ullada

07.00 Informatiu XAL

07.30 Fem una ullada

08.00 Informatiu XAL

10.00 Primera Columna

11.30 Fem una ullada

13.00 Primera Columna

14.30 La Porteria

15.30 L’informatiu

16.00 Fem una ullada

17.00 Sonats del Sud

17.30 Tens un racó a dalt 

del món

18.00 Fem una ullada

18.30 10 Comarques

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Al dia Sénia

20.30 L’informatiu

21.00 Entrevista

21.30 L’informatiu

22.00 Temps Afegit

22.15 Partit de la jornada

00.00 L’informatiu

DIMARTS

06.30 L’informatiu 

07.00 Informatiu XAL

07.30 L’informatiu 

08.00 Informatiu XAL

09.00 L’informatiu 

09.30 Informatiu XAL 

10.00 Primera Columna 

11.30 Sonats del Sud

12.00 Tens un racó a dalt 

del món

12.30 Temps Afegit

13.00 Primera Columna

14.30 La Porteria 

15.30 L’informatiu 

16.00 Temps Afegit

16.15 Partit de la jornada 

18.30 10 Comarques

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Al dia Sénia

20.30 L’informatiu

21.00 Entrevista

21.30 L’informatiu

22.00 Poliesportiu

22.30 Tens un racó a dalt 

del món

23.00 Fem una ullada

00.00 L’informatiu

DIMECRES

06.30 L’informatiu 

07.00 Informatiu XAL

07.30 L’informatiu 

08.00 Informatiu XAL

09.00 L’informatiu 

09.30 Informatiu XAL 

10.00 Primera Columna

11.30 Fem una ullada

12.30 Poliesportiu

13.00 Primera Columna

14.30 La Porteria 

15.30 L’informatiu 

16.00 Fem una ullada 

18.00 Poliesportiu

18.30 10 Comarques

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Al dia Sénia

20.30 L’informatiu

21.00 Entrevista

21.30 L’informatiu

22.00 L’Entrellat

23.30 Audi Pàdel Sèries

00.00 L’informatiu

DIJOUS

06.30 L’informatiu 

07.00 Informatiu XAL

07.30 L’informatiu 

08.00 Informatiu XAL

09.00 L’informatiu 

09.30 Informatiu XAL 

10.00 Primera Columna 

11.30 L’Entrellat

12.00 Anem de festa

13.00 Primera Columna

14.30 La Porteria 

15.30 L’informatiu 

16.00 Districte 21 

17.00 L’Entrellat

18.00 Casal d’estiu

18.30 10 Comarques

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Al dia Sénia

20.30 L’informatiu

21.00 Entrevista

21.30 L’informatiu

22.00 Districte 21

23.00 Fem una ullada

00.00 L’informatiu

DIVENDRES

06.30 L’informatiu 

07.00 Informatiu XAL

07.30 L’informatiu 

08.00 Informatiu XAL

09.00 L’informatiu 

09.30 Informatiu XAL 

10.00 Primera Columna 

11.30 Districte 21

12.30 Sonats del Sud

13.00 Primera Columna

14.30 La Porteria 

15.30 L’informatiu 

16.00 Districte 21 

17.00 Fem una ullada

18.30 10 Comarques

19.00 Connecti.cat XAL

20.00 Al dia Sénia

20.30 L’informatiu

21.00 Entrevista

21.30 L’informatiu

22.00 Districte 21

23.00 Sonats del Sud

23.30 Fem una ullada

00.00 L’informatiu

DISSABTE

06.30 L’informatiu 

07.00 Fem una ullada

07.30 L’informatiu 

08.00 Fem una ullada

09.00 L’informatiu

09.30 Entrevistes

10.00 Programació infantil 

11.00 Fem una ullada 

11.30 Districte 21

12.30 Fem una ullada

13.00 Resum informatiu

14.30 Fem una ullada 

15.00 Entrevistes

15.30 Tens un racó a dalt 

del món

16.00 Fem una ullada 

18.30 Partit de la jornada

20.30 Al dia cap de

setmana

21.00 Resum informatiu

22.30 Districte 21

23.30 L’Entrellat

DIUMENGE

06.30 Resum informatiu 

08.00 Fem una ullada

09.30 Entrevistes

10.00 Programació infantil 

11.00 Fem una ullada 

11.30 Districte 21

12.30 Audi Pàdel Sèries

13.00 Resum informatiu

14.30 Entrevistes 

15.00 Fem una ullada

16.00 L’Entrellat 

17.30 Fem una ullada 

20.30 Al dia cap de

setmana

21.00 Entrevistes

22.30 Resum informatiu

A LA CARTA

Podeu veure tots els

programes, en qualsevol 

moment del dia, al web

canal21ebre.com
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EN          ULLADA1

Tortosa:
Av. Remolins, 24
43500
977 58 80 32
info@uncopdull.com

 L’Ajuntament de Tortosa 
renova els convenis amb 
les EMD de Jesús, Bítem i 
Campredó  p15

 Flix celebra la recta final 
de les obres de 
descontaminació de 
l’embassament, quinze 
anys després  p16

 L’Ajuntament de 
Deltebre crea un cens 
de locals buits per ajudar 
els emprenedors a obrir 
nous negocis 17

 La Taula de Consens pel 
Delta demana a Europa 
sancions per la inacció de 
l’Estat i la Generalitat p19

 El sindicat CATAC 
reclama a Mar Lleixà un 
nou hospital per a les 
Terres de l’Ebre  p24

 Desestimen el projecte 
d’un parc solar i eòlic a 
l’entorn del canal de 
regadiu Xerta-Sénia  p27

 Tortosa vol donar 
protagonisme a les 
companyies i artistes 
locals al teatre auditori 
Felip Pedrell p30

 La programació de 
Nadal de Canal 21 Ebre va 
reunir més de 37.000 
espectadors cada dia, 
durant les festes p39
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